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V neděli 31. března 2019 se v Ostravě sešlo 138 ze 141 pozvaných de-
legátů a 12 oficiálních hostů, aby společně na modlitbách a při otevřené 
diskuzi zhodnotili uplynulé období a nasměrovali církev na Moravě a ve 
Slezsku pro období do roku 2024. 

Shromáždění bylo v úvodu konference osloveno poselstvím předsedy 
Česko-Slovenské unie Církve adventistů sedmého dne Mikulášem Pav-
líkem, který na základě textů z Jakubova listu (1,19 a 3,17) připomněl, že 
moudrost Ducha svatého se projevuje vzájemným nasloucháním, ohledu-
plností a snahou pochopit jeden druhého.

Po modlitebním ztišení a všech procedurálních náležitostech přednesl 
svou zprávu předseda Moravskoslezského sdružení Karel Staněk. Vyjád-
řil v ní, že „je až neuvěřitelné, jak může poměrně malé společenství naší 
církve, s omezenými finančními a personálními zdroji, dělat tak rozsáhlou 
práci. Za to patří poděkování předně Bohu, ale také všem, kteří obětavě  
a nezištně slouží“. Své slovo pak uzavřel výzvou: „Nesmíme se zaměřovat 
na negativa, protože pak lehce propadneme pocitu zmaru a malomyslnos-
ti. Naším úkolem je představit Krista, který se obětoval právě za to, co bylo 
odsouzeno k zániku (L 19,10). Pokud nezůstaneme v Kristu, nemáme jako 
církev žádnou budoucnost.“

Následovala zpráva hospodáře Jaroslava Stejskala a poté byly otevřeny 
body agendy. Hovořilo se o možnostech církve pomoci rodinám v man-
želských krizích, o povolání evangelistů či o rozšiřování misijní literatury. 
Delegáti se rovněž zabývali i několika administrativními záležitostmi spo-
jenými s chodem církve a komunikací mezi sbory a sdružením. Několika 
prohlášeními také reflektovali rozhodnutí konference Česko-Slovenské 
unie, která se svým dopadem promítají do života sdružení. 

Nedílnou součástí konferenčního jednání je také nové pověření ducho-
venských pracovníků, volba představitelů sdružení a členů výboru, kteří  
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v období mezi konferencemi řídí církev na Mora-
vě a ve Slezsku. Na návrh jmenovacího výboru byli 
delegáty zvoleni tito činovníci:

Předseda: Daniel Dobeš
Tajemník: Lukáš Jureček
Hospodář: Jaroslav Stejskal
Výbor Moravskoslezského sdružení: Libor Kisza  

(okrsek Třinec), Aleš Maďa (okrsek Frýdek), Jaro-
slav Koloničný (okrsek Ostrava), Radek Niemiec  
(okrsek Olomouc), René Palme (okrsek Zlín),  
Petr Mikulka (okrsek Brno), Pavel Šimek ml. (okr-
sek Jihlava), Tomáš Harastej (kazatel), Jan Majer ml.  
(kazatel), Daniel Dobeš (MSS), Lukáš Jureček 
(MSS), Jaroslav Stejskal (MSS). Poslední člen (kazatel) bude doplněn Výborem Moravskoslezského sdru-
žení z nově jmenovaných vedoucích oddělení.

Důležitým bodem konference bylo také přijetí návrhu výboru pro plány a programy, jenž se ztotožnil 
s vizí schválenou konferencí ČSU a kterou rozšířil o důraz na roli sobotní školy a myšlenku, jež se stala 
mottem pro nové pětileté období života našeho sdružení: „Milosrdná církev přinášející naději, otevřená 
Bohu a lidem, ochotná ke změnám, srozumitelná společnosti skutkem i slovem, v Kristově moci.“

Vzhledem k naplnění všech úkolů konference byl druhý konferenční den, plánovaný na neděli 14. dub-
na 2019 do Brna, zrušen.

(http://mss.casd.cz)

•	 Do	bratrského	svazku	sborů	Moravskoslezského	sdružení	byly	přijaty	sbory	Ostrava-Restart	a	Port	
Znojmo. 

•	 Byla	podána	informace	o	rozhodnutí	konference	Česko-Slovenského	unie	o	prodloužení	konferenční-
ho období sdružení ze čtyř let na pět let. 

•	 Byl	přijat	návrh,	aby	jednotlivé	administrativní	funkce	na	sdružení	měly	přiděleny	e-mailové	adresy,	
které se při změně administrativního pracovníka na daném postu nebudou měnit. 

•	 Byl	přijat	návrh	na	vytvoření	platformy	pro	větší	základnu	evangelistů	z	řad	nekazatelů	v	jednotlivých	
sborech a v jejich okolí. Zároveň byla podpořena potřeba definovat, jaká je pozice evangelisty a obsah 
jeho práce. 

•	 Byl	přijat	návrh,	aby	vedení	Moravskoslezského	sdružení	iniciovalo	prostřednictvím	Výboru	Česko- 
-Slovenské unie vytvoření centrálního webu s nabídkou knih ze stolečkové evangelizace primárně pro 
veřejnost. Zároveň bylo doporučeno, aby k tomuto webu byl připraven propagační materiál. 

•	 Byl	přijat	návrh	na	doplnění	usnesení	přijatého	minulou	konferencí	sdružení	v	tomto	znění:	„Vede-
ním sdružení plánované přesuny kazatelů vždy komunikovat s výbory dotčených sborů, jako se to děje  
v případě rodiny překládaného kazatele. Komunikací se rozumí pokud možno osobní setkání některé-
ho administrátora Moravskoslezského sdružení s výborem sboru, kterého se plánovaná změna kazatele 
týká, a to v dostatečném předstihu.“ 

•	 Byla	podána	informace	o	rozhodnutí	konference	Česko-Slovenské	unie	o	zefektivnění	modelu	řízení	
církve. Delegáti konference Moravskoslezského sdružení přijali usnesení v tomto znění: „Prohlašujeme,  

Souhrn odsouhlasených bodů
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že církev měla a stále má mít zájem na efektivním řízení církve, proto navrhujeme, aby změně  
organizační struktury předcházela podrobná analýza a posouzení všech sdružení.“ 

•	 Byla	podána	informace	o	rozhodnutí	konference	Česko-Slovenské	unie	o	umožnění	ordinace	žen-ka-
zatelek do plné kazatelské služby. Delegáti konference Moravskoslezského sdružení přijali následující 
usnesení: „Vyjadřujeme respekt k rozhodnutí Generální konference týkající se ordinace žen a zava-
zujeme Výbor Moravskoslezského sdružení, aby tedy nedoporučoval ordinaci žen do plné kazatelské 
služby.“

Vize Církve adventistů sedmého dne v Moravskoslezském sdružení  
pro období 2019–2024

Milosrdná církev přinášející naději v Kristu

Milosrdná církev přinášející naději, otevřená Bohu a lidem, ochotná ke změnám,  
srozumitelná společnosti skutkem i slovem, v Kristově moci.

Doporučujeme našim sborům vlastní cestu k realizaci této vize.  
„Stejný cíl, rozdílné podmínky, jeden Duch.“ 

Žádáme výbor Moravskoslezského sdružení zaměřit se v období 2019–2024 přednostně  
na biblické studium sobotní školy.

Děti patří Do školy

Zima roku 1919. Válka skončila, ale hlad ne. V ma- 
lé provincii na jihu Evropy stáli lidé v řadě na malé 
balíčky potravin. Mladá matka tří dětí byla tak sla-
bá, že už stát v řadě nedokázala. O pár dní později 
umřela.

Nejmladší z jejích dětí byla malá holčička – Ane. 
Bylo to bystré a šťastné dítě. Její vášní byly knihy. 
Nesčetné noci trávila čtením knih. Její otec ji nechal 
u pěstounské rodiny a její dětství nebylo jednodu-
ché. Jelikož byla „jen sirotek“, mohla do školy chodit 
pouze čtyři roky. Jedna mladá učitelka si ji oblíbila. 
Viděla její zapálení, přirozenou moudrost a chuť 
vzdělávat se. Ane avšak musela pracovat na statku – 
i přesto, že učitelka její pěstouny prosila, aby mohla 
ve svém vzdělávání pokračovat. Občas Ane dovolili 
učitelce ve škole pomáhat, ale stávalo se tak spíš vý-
jimečně. 

(Malá Ane byla autorčina babička.) 

O sto let později jsou na světě stále miliony dětí, 
které se nemohou vzdělávat. Během Výročního vý-
boru ADRA v únoru 2019 oznámila tato organiza-
ce zahájení nové mezinárodní kampaně s názvem: 
„Děti patří do školy“. Tato kampaň je naléhavou 
výzvou pro světové představitele, aby všechny děti 
bez ohledu na rasu, věk, národnost, pohlaví nebo 
původ měly právo na získání a dokončení vzdě-
lání. Dále představitele vyzývá k uvědomění si, že 
poskytnutí vzdělání je důkazem o uznání, že každé 
dítě má svou hodnotu a potenciál.

Hlavním cílem kampaně je za pomoci veřejnosti 
ve spolupráci s Církví adventistů sedmého dne zís-
kat do roku 2020 jeden milion podpisů. Dále kam-
paň usiluje o to, aby se světoví představitelé zasa-
dili o kvalitní vzdělání všech dětí a o jejich bezpečí 
před vykořisťováním a dědictvím intergenerační 
chudoby. 
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„Děti patří do školy. Projekt staví na dlouhole-
té tradici Církve adventistů sedmého dne, která se 
snaží pomáhat všem potřebným lidem, a to pro-
střednictvím prosazování lidských práv, ochranou 
rodin a péčí o děti. Je to výzva pro všechny, kteří 

chtějí podporovat tento projekt a ukázat, jak hod-
noty, které zastáváme, umíme převést do praxe.“ 
(Jonathan Duffy)

Maja Ahac,  
koordinátorka programu, ADRA Evropa 

Podepište, že děti patří do škol
Každé páté dítě na světě nemůže navštěvovat školu. 90 % hendikepovaných dětí v rozvojových zemích 

není vzděláváno. Děti z uprchlických rodin mají pětkrát menší šanci na začlenění se do vzdělávacího sys-
tému než jejich vrstevníci, kteří nejsou na útěku. Tyto děti se stávají oběťmi obchodu s lidmi, dětské práce, 
dětských sňatků a nechtěného těhotenství nebo jsou rekrutovány do armády.

„Every child. Everywhere. In school.“ – „Děti patří do školy“ – je mezinárodní kampaň organizace  
ADRA, jež usiluje o změnu. Cílem kampaně je informovat o potřebě vzdělávání dětí z celého světa, kte-
ré jsou ze vzdělávacího systému často vyloučeny kvůli extrémní chudobě, bezpečnostní situaci v zemi či  
etnické a genderové diskriminaci.

Kampaň se zasazuje o změnu především v oblasti vzdělávání dívek, jež o třetinu častěji než chlapci 
nemají přístup ke vzdělání. Snaží se také zlepšit vzdělávání dětí z oblastí válečných konfliktů a z míst za-
sažených přírodními nebo humanitárními katastrofami. Školská zařízení nemají v těchto částech světa 
prostředky na svou údržbu ani na zajištění bezpečnosti výuky. Posledním z témat, na které se kampaň  
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zaměřuje, je vzdělávání hendikepovaných dětí, jež jsou v rozvojových zemích či v oblastech bezpečnost-
ních konfliktů stigmatizovány nebo zcela přehlíženy, případně nemají dostatečně uzpůsobené školní  
zázemí.

Pomozte nám získat jeden milion podpisů a vyjádřete tak svou podporu vzdělávání všech dětí bez roz-
dílu. Tato petice je adresovaná světovým představitelům s výzvou, aby se zasadili o bezplatné, nestranné  
a kvalitní základní a střední vzdělání pro děti a mládež na celém světě. Stačí minuta vašeho času. Podepsat 
petici můžete zde: https://inschool.adra.org/petition

Věříme, že všechny děti mají právo na výuku, která rozvine jejich potenciál a zvýší šanci na důstoj-
ný život. Vzdělání totiž mění jednotlivé lidské životy i celé komunity. Pomozte s Adrou změnit situaci  
znevýhodněných dětí.

Jako bych tě slyšel: „Je to tu v těch článcích o spi-
ritualitě pořád takové: ‚sednu si a počkám‘, žádná 
akce, snaha, čin. My bychom chtěli vědět, jak na 
život – jak nastavit druhou tvář, jak jít druhou mí-
li, jak trpělivě snášet protivenství, jak milovat lidi 
okolo… Prostě ‚jak žít jako Ježíš‘. A tady je to pořád 
o tom, co už známe a celý život děláme – studium, 
modlitba, teď zase rozjímání. Copak se dá ten dob-
rodružný život víry takhle vysedět?“ 

Není jiná cesta. Ten akční Ježíš evangelií tráví 
hodně času mimo pozornost zástupu i učedníků,  
s Otcem – na modlitbě, v rozjímání. Tam se rodí 
síla pro zápas, tam je Ježíšovo zázemí před nasko-
čením do hry. A pak, až uhraje, co je za ten den 
potřeba, tak ze hry zase ven, do samoty, nabrat sílu 
a dech, být s Otcem. Tam bere Ježíš odvahu čelit 
nechápavosti učedníků, odmítání od zástupu, pro-
následování od vrchnosti a pokoušení od ďábla. Ty 
vnitřní duchovní disciplíny jsou základ, na kterém 
se staví nejen ve tvém, ale i v Ježíšově pozemském 
životě – a jejich praktikování je skutečným násle-
dováním a vede ke skutečnému následování. Kaž-
dá jiná snaha následovat by vedla – a také vede –  
jen k frustraci a vychladnutí. Slyšel jsi někdy větu: 
„Dělej to, co by dělal Ježíš na tvém místě“? Je to ta-
ková milá, zbožná rada – ale vede jen k frustraci  
a vychladnutí. Přesto je to rada dobrá – jen si po-
třebujeme uvědomit, že to, co by Ježíš dělal na mém 
místě, by bylo přesně to, co dělal na tom svém: měl 

by důvěrný vztah s Otcem – chodil by za ním „na 
pustá místa, časně ráno, ještě za tmy“ – a kdykoliv 
by bylo potřeba, tedy denně, a ne jen jednou denně. 
To by dělal Ježíš na tvém místě – protože to je to, co 
rozhoduje o úspěchu či neúspěchu života. Tohle, 
ne výsledky.

Právě Ježíšův důraz na společenství s Otcem 
je oním „lehkým jhem, které netíží“ a které nám 
nabízí výměnou za naše těžká jařma, za naše cho-
mouty starostí, obav, strachů a děsů, které nám 
obemykají krk, berou dech a bortí šíji. Bude-li však 
Bůh s námi, kdo bude proti nám? Ach, přece téměř 
všichni a téměř všechno! Ale s jakým úspěchem? 
Ti téměř všichni a téměř všechno nás mohou ma-
ximálně ukřižovat, ne nám vzít spasení, dokud se 
budeme vztahu a společenství s Otcem držet – na-
vzdory třeba všemu, navzdory třeba všem! Nejde 
tu o náš výkon. Jde o to, komu věnuji svůj čas, svou 
důvěru, své spoléhání, svou svobodnou vůli – tedy 
to jediné, co tady na světě skutečně vlastním.

„My jsme ve svém následování Krista často jako 
děti, malí kluci, kteří chtějí být jako basketbalová 
hvězda,“ píše Dallas Willard v knize „The spirit of 
the disciplines“ – „a tak na hřišti dělají stejné pohy-
by, obouvají si botasky stejné značky a napodobují 
herní chování svého idolu. My dospělí ale víme, 
že je to nesmysl, že NBA se takhle nevyhrává. Ten 
jejich idol tráví přípravou na hru téměř celou do-
bu, kdy je mimo hřiště. Podřizuje tomu vítězství  

Jak na spiritualitu? (5. Díl)

3. duchovní disciplína: ROZJÍMÁNÍ (MEDITACE)
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všechno: své jídlo, své pití, svůj budík, náplň své-
ho času – a stále dokola cvičí všechny svaly.“ Jen 
tak lze vyhrát NBA, jste-li k tomu ještě dost vysocí  
a umíte se dobře hýbat a hrát týmově. A i když ne-
máte výšku a talent, stejně budete excelovat ales-
poň v okresním přeboru – protože ten čas strávený 
přípravou se neztrácí, ten se počítá, ten vás mění. 

A tak duchovní disciplínu rozjímání nepodce-
ňuj – podobně jako špičkový sportovec nemůže 
podcenit přípravu, pokud chce vyhrávat. Rozjímá-
ní vede k proměně, podobně jako každá duchov-
ní disciplína – ale rozjímání snad ještě trochu víc. 
Právě rozjímání považuji za duchovní disciplínu 
nejnaplněnější, královskou – a přitom je v našich 
životech často jen trpěnou či zcela přihlíženou po-
pelkou. 

Rozjímání je přitom dobrodružství – třebaže 
vsedě! Není to východní meditace, technika, jak 
vyprázdnit mysl – ne! Křesťanské rozjímání, roz-
jímání jako duchovní disciplína, je povoláno k to-
mu, aby mysl otevřelo Bohu – aby ji právě on mohl 
naplnit. 

Jak na to? 
Způsob č. 1:
1. Odděl si čas. Plánovaně si ho odděl a žárlivě si ho 

střež. Nejlépe uděláš, když zvolíš stejný čas pro 
každý den – pro každý den svého života odteď 
napořád – jako virtuální místnost svého otevírá-
ní mysli vůči Bohu, svého skutečného rozhovoru 
s Bohem (protože přesně tím rozjímání je).

2. Vstup do té virtuální místnosti odděleného času 
dveřmi modlitby. Předlož se Bohu – řekni mu: 
„Jsem tady, Otče! Jsem tady pro tebe. Potřebuji 
tě. Potřebuji s tebou probrat svůj život, své srdce, 
potřebuji tě slyšet. Toužím tě slyšet.“

3. Přines Bohu to, s čím bojuješ, co tě trápí, z če-
ho máš strach, co tě žere. Přines – a pak mlč –  
a naslouchej, co zaslechneš ve své mysli jako  
tichý Boží hlas. Bůh povede tvé přemýšlení.

4. Poděkuj – a vyjádři své rozhodnutí to Boží sdě-
lení následovat.

Způsob č. 2:
Body 1–2 jsou stejné jako u způsobu č. 1.

3. Přines Bohu text, který čteš, pasáž Božího slova, 
která tě oslovila. Přines – a pak mlč – a naslou-
chej, co zaslechneš ve své mysli jako tichý Boží 
hlas. Bůh povede tvé přemýšlení.

4. Poděkuj – a vyjádři své rozhodnutí to Boží sdě-
lení následovat.

www
Neboj se být kreativní – určitě najdeš těch způ-

sobů víc. Rozjímat lze nad situacemi, texty, obrazy, 
přírodními jevy či scenériemi, které ti přibližují 
Pána Boha. Způsobů je mnoho – já uvádím jen ty, 
které se osvědčily mně. 

Možná že Boží hlas neuslyšíš hned, dej tomu čas. 
Možná Pán Bůh k tobě nepromluví během rozjí-
mání, ale nějakou situací či skrze někoho později –  
dej tomu čas. Až k tobě Bůh promluví, určitě to 
poznáš – když to budeš chtít poznat, když budeš 
toužit to poznat. Nevzdávej to, dej tomu čas. Velký 
starozákonní prorok Elijáš si kdysi pro Boží hlas 
musel doběhnout až na horu Choréb – a trvalo mu 
to déle než měsíc (1Kr 19).

Proč je rozjímání tak důležité? Je to průlom reali-
ty do iluze, která tě obklopuje. Je to okno za kulisy, 
které ďábel nastavěl kolem tvého života, abys nevi-
děl to, co nechce, abys viděl – abys neviděl realitu. 
Je to rozhovor s Bohem, skutečný rozhovor, to ča-
sem poznáš. Je to přinesení tvých situací, myšlenek 
a pocitů k Bohu, aby je promyl Duchem svatým, 
odpuštěním, láskou, milosrdenstvím a pokojem. Je 
to zastavení se před orientační mapou toho, co má 
v životě smysl – a dílčí přenastavení, dílčí restart, 
dílčí korekce směru. Je to opalování v soláriu Boží 
blízkosti, jediném soláriu, které je bezpečně nekar-
cinogenní. Pod světlem tohoto solária se scvrkává 
pýcha, prchá sobectví, láska troubí do zbraně a dá-
vá ti do ruky „meč Ducha, jímž je slovo Boží“. Tady 
se léčí podlomená kolena, pokřivená páteř; tady je 
k dispozici „oční mast“ pro nás, pro laodicejské. 
Tady vznikají rozhodnutí, tady se taví strach na dů-
věru a nejistota se tu kalí na naději se svaly z ocele. 
Tady je vysoká pec víry, v níž místo koksu je zdro-
jem tepla často utrpení. 

Rozjímání je naprosto jednoduché – a přesto 
zjistíš, že udělat si na ně čas je obtížnější, než je to-
mu se studiem a modlitbou. Studium a modlitba 
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jsou totiž disciplíny, o kterých slyšíš a které použí-
váš celý svůj křesťanský život. Jsou uchopitelnější, 
pochopitelnější, aktivnější. Rozjímání – to je jiná 
káva. Sedneš si, otevřeš se – a čekáš. Ne vždy se do-
čkáš. Ale je důležité sedat si a čekat znovu a znovu, 
nevzdávat to. Časem si tak pro Boží tichý hlas vy-
cvičíš sluch – a ve zbytku života prožiješ s Bohem 
úžasné dobrodružství. Dobrodružství dialogu. Ne-
vzdávej to, výsledek bude stát za to. A až uslyšíš, 
budeš potřebovat odvahu k realizaci slyšeného – 
když ale bude na tvé straně touha, najde se i odva-
ha, Bůh ti pro ni otevře oči a připraví srdce, na tobě 
bude jen říct „ano“. 

www
Tři místnosti, tři virtuální místnosti sis v čase 

založil, vystavěl během těch úvodních dílů seriálu 
o spiritualitě. Studium, modlitbu a rozjímání. Celý 

život budeš do těchto místností svého duchovního 
života chodit, budeš je budovat a rozvíjet. Žárlivě si 
je střež proti všemu, co by ti je chtělo vzít – co by ti 
chtělo vzít čas vyhrazený pro ně. A choď do nich –  
choď do nich denně. Na těchto třech základních 
kamenech z celého našeho seriálu nejvíce záleží.  
Z těchto tří základních kamenů bude vycházet 
všechno ostatní. Všechny ostatní duchovní disci-
plíny z těch tří základních kamenů berou výživu –  
a zpětně je pak občerstvují, formují a směru-
jí. Duchovní disciplíny se praktikují a působí ve 
vzájemné provázanosti, ve vzájemné synergii, se 
spoustou provazeb – ale ty první tři, to je střed du-
chovního života, střed života s Bohem, střed mojí  
a tvojí víry. A z tohoto středu vyjdeme příště k dis-
ciplíně čtvrté – k postu. Těším se na tebe příště.

Jan Vojvodík (c168@seznam.cz)

Dostali Jsme hračku

Dnes už po desetiletí omílané pořekadlo „Kdo si 
hraje, nezlobí…“ pozbývá v určitém slova smyslu 
na svém původním významu, protože by se dalo 
říct, že kdo si dnes hraje, stává se postupně závis-
lým, netečným atd. – pokud to dojde do toho nej-
horšího stavu. Asi nejlépe to uchopili některé děti 
a mládež hrající během kázání on-line či off-line 
hry, zatímco jejich rodiče brouzdají na Instagramu 
nebo FB, ale to není úplně předmětem mého pře-
mýšlení.

Základní myšlenkou pořekadla „Kdo si hraje, 
nezlobí…“ je v podstatě přesměrování pozornosti 
a zájmu s předpokladem, že hra či hračka napomá-
há určitému pozitivnímu rozvoji. Nicméně životní 
zkušenost nám už mnohokrát ukázala, že je hračka 
a hračka.

V tomto kontextu přemýšlím nad tím, zda jsme 
jako církev nedostali v tomto období výraznou 
hračku – a to téma ordinace žen. Mám ten pocit – 
čistě subjektivně. Jak jsem tomu všemu proza-
tím porozuměl, tak vnímám, že se to odehrává ve 
dvou základních rovinách, které nějak v koneč-
ném důsledku spolu souvisejí. Tou první je rovina  

administrativního jednání, počínaje Generální 
konferencí a konče jednotlivými konferencemi 
unií a sdružení. Nacházíme se ve stavu silné polari-
zace, kdy na úrovni Generální konference nedošlo 
k podpoře možnosti ordinovat ženy jako kazatel-
ky na základě rozhodnutí jednotlivých unií nebo 
sdružení, ale ne převahou hlasů, nýbrž určitým těs-
ným rozdílem. Na úrovni naší unijní konference, 
která podpořila ordinaci žen navzdory rozhodnutí 
Generální konference, opět věc prošla těsně. Na 
úrovni konference Moravskoslezského sdružení, 
která podpořila postoj Generální konference, pro-
šla celá záležitost také v podstatě těsně. Tyto sku-
tečnosti nám indikují, že v našem západním světě 
panuje to, co asi už mnozí víme – nejednoznač-
nost. Osobně v tom také vidím určitý výraz hledání  
a opatrnosti, tedy to, že existují lidé, kteří v tom ne-
musejí mít jasný názor a pro tu nejasnost váhají –  
sice se přidají na tu nebo onu stranu, ale váhavě.

Druhou rovinou, která, jak se mi zdá, se nás do-
týká mnohem více, je rovina sborová, v konečném 
důsledku vztahová. V atmosféře polarizace totiž 
docházelo, dochází nebo může dojít k rozdělení 
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na lidské úrovni. Ne, že by otázka ordinace byla 
jediným předmětem rozdělení, toho je daleko víc, 
ale tím, jak aktuálně rezonuje v církvi, se stává vý-
razným prostředkem. Souhlas či nesouhlas v této 
otázce nás může zavést k posuzování, k těžkým 
sporům, nedorozumění, nevraživosti, urážkám, 
manipulacím, a dokonce i k posuzování míry věr-
nosti či nevěrnosti Bohu. A toto se nás bytostně 
dotýká, protože se jedná o naše vzájemné postoje,  
pohledy a vztahy. Hračka ordinace žen jednou zmi-
zí, ale následky rozbitosti, neporozumění a zraně-
nosti budeme léčit ještě dlouho. 

Když o tom přemýšlím, vnímám, že se toto celé 
děje na pozadí sílícího rozdělení církve, ať už zjev-
ného, nebo pod povrchem. Aby to celé vybuchlo, 
stačí, aby jeden nebo druhý proud zesílil a udělal  
z toho například měřítko věrnosti Pánu Bohu. A to 
nemusí jít ani ze shora, ale stačí to na místní úrov-
ni sboru. Když se církev rozloží odspodu, ze sbo-
rů, přestávají všechny ostatní složky církve (sdru-
žení, unie, divize a Generální konference) dávat  
smysl.

Těch našich hraček, které nás mají zaujmout  
a přesměrovat pozornost, bude asi mnohem více, 
ale osobně vnímám, že téma ordinace žen se stala 
momentálně jednou z nich. V možná původním 
záměru a kontextu pořekadla „Kdo si hraje, nezlo-
bí“ se má stát hračka nástrojem od zla k dobru, ale 
v kontextu dnešního hraní se může stát i nástrojem 
opačným.

Mám osobní přání, aby se pro mě, pro nás nesta-
lo téma ordinace žen hračkou, která nás tak zaujme, 
že v rámci jejího řešení vynaložíme nemalé úsilí, 
finance, energii apod., které nám potom mohou 
scházet v oblastech daleko důležitějších. Přeji si, 
aby se nestala nástrojem zaujetí a přesměrování na-
ší pozornosti od lidí k tématu (jak v církvi, tak i mi- 
mo ni). Když se na takovém tématu odsuzujeme, 
rozdělíme, pohádáme a narušíme vztahy, jak si 
potom chceme důvěřovat, podporovat se a spolu-
pracovat na tom ostatním? Co potom chceme na-
bídnout sobě navzájem a lidem kolem? Další roz-
dělený svět? Dovolte mi jen podotknout, že to celé 
píši jako zastánce ordinace žen.

Myslím, že těch pomyslných hraček je mnohem 
víc. To nejdůležitější a asi nejtěžší je rozlišení, 
které hračky stojí za to, abychom si s nimi hrá-
li, a které je třeba opustit, protože jsou to hračky 
okrajové.

„Hrát si“ nás může silně lákat, a dokonce si mys-
lím, že nás to láká natolik, že se to může stát ur-
čitým druhem poslání. Naše poslání je však jiné. 
Kristovo pověření je stále aktuální a nepokojný 
svět potřebuje slyšet radostnou zvěst evangelia, vi-
dět konání dobra, zmírňovaní bolesti a postoj být 
člověku člověkem. Buďme nápomocní a inspirativ-
ní při hledání východiska, rozhodování, budování 
dobrých vztahů a milosrdného, praktického křes-
ťanství – a tímto „zlobme“ náš svět .

Jakub Chládek

Zvláštní dělení, které v sobě může někdy ukrývat 
nadřazenost a odsouzení těch, co jsou „oni“.

Tento fenomén je typický pro sektářské projevy. 
Přesto se všichni v mnoha rozhovorech s tímto vy-
jádřením potýkáme. Většinou to však není propra-
cováno do selektivního dělení lidstva. Jakmile je 
člověk členem skupiny „my“, začnou se v něm dít 
prazvláštní procesy. Začne se separovat, kráčí po 
hladině lidské společnosti na „hlavách“ těch „oni“, 
aby si udržel vůdčí postavení své skupiny v daném 
prostředí. Má extrémní potřebu zašlapávat „hlavy“ 

těch „oni“ pod hladinu. Čím více jich zašlape, tím 
sebejistěji a pevněji vidí svou skupinu. V takové 
skupině to však také není jednoduché. Při separaci 
se stává, že již není po kom šlapat, a v tom okamži-
ku v „my“ začne proces hledání třídního nepřítele 
ve vlastních řadách. To přece znáte nebo jste o tom 
četli. Politická „sekta“ vykonstruovala umělé po-
litické procesy: Začíná to vyloučením z vládnoucí 
elitní skupiny a pak přichází na řadu donucovací 
proces pro přiznání viny ze spiknutí. V každé sku-
pině „my“ je podhoubí pro kult osobnosti – chce-li 
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člověk zůstat ve skupině, pak musí v boji o přežití 
nést na ohnutých zádech myšlenkově razantně sil-
nějšího separátora sekty „my“.

Vytváření sektářských skupin „my“ nutně vede 
k dalšímu vyseparování vládnoucí elitní jednotky  
v dané skupině rozdělující svět na „my“ a „oni“. 
Většinou stojí na silném vůdci. Taková vedou-
cí složka má pak neutuchající potřebu co nejvíce 
ovládat a zasahovat i do drobných detailů života 
lidského jedince. Je to cílená aktivita podrobit si tu 
nižší část ve skupinovém prostředí „my“. Postupem 
času se v takové separované skupině vytváří po-
třebná vládnoucí hierarchie různých výborů, které 
podléhají dalším výborům, až po ten vrchol pyra-
midy – nejvyšší výbor.

Kristus založil společenství na rovnosti a učil  
tomu své učedníky. V Novém zákoně je dáván dů-
raz na slova: „jedni druhé“, „navzájem“, „milovat 
jako sebe“, „kdo chce být největší, ať slouží“ nebo 
„ne tak bude mezi vámi“ a podobně.

Kde otevřeně zaznívá dělení na „my“ a „oni“, tam 
se nedaří přátelským sdíleným rozhovorům, aby 
nebyl jedinec nařčen z nedostatku loajality a nut-
nosti přitakání – jen „my“ to víme nejlépe. Takové 
křesťanské společenství žije v napětí strachu namís-
to laskavých vzájemných vztahů – a to může dusit 
dynamické evangelium, které září uvnitř a proniká 
do okolí. Kristus tomu učil v evangeliích různým 
způsobem: nerozumností stavět svíci pod vědro, 
kvasu prostupujícího a zvětšujícího objem, rybář-
ské síti mající smysl jen ve vodě nebo výrokem: Co 
chcete, aby vám lidé činili… Nikdy nejde o exhibici 
jedince, ale o vzájemný vztah, který je přitahujícím 
magnetem. Tím je láska Kristova, není to naše lás-
ka, ale ta proměňující Láska našeho Boha Stvoři-
tele, Vykupitele a Soudce v Kristu Ježíši. Ten soud 
pochopíme na jediném místě, na Golgotě.

Golgota ukazuje, že Bůh je sám k sobě nespra-
vedlivý, aby člověka učinil spravedlivého. 

Zdeněk Lukšík

pro misii ve městech Je třeba hoDně lásky a pochopení

Světově proslulý houslista Joshua Bell se nachá-
zel před stanicí metra L´Enfant Plaza ve Washing-
tonu a v rukou držel své stradivárky za 3,5 milio-
nu dolarů. Stalo se to za rušného studeného rána 
v zimě roku 2007. Tři dny předtím Bell vyprodal 
Bostonskou symfonickou halu, kde sedadlo přišlo 
na 100 dolarů. Toho rána Bell začal hrát technic-
ky náročnou skladbu „Chaconne“ od J. S. Bacha,  
č. 2 d moll. Během následujících 43 minut předne-
sl šest velkolepých klasických skladeb. Po celou tu 
dobu se zastavilo 7 lidí a zaposlouchalo se alespoň 
na jednu minutu, zatímco dalších 1 090 kolem-
jdoucích prošlo bez zastavení. Někteří hodili do 
jeho houslového pouzdra nějaké drobné, dokonce  
27 z nich dalo i větší obnos, což vyneslo celkově 
částku 32,17 dolarů – hudebnímu géniovi, který 
vydělá za jednu minutu hraní 1 000 dolarů. Bell 
později vtipkoval, že těch 40 dolarů za jednu hodi-
nu nebylo tak špatných.

„Mohl bych tímto způsobem žít poměrně snad-
ný život,“ řekl s úsměvem, „kdybych nemusel  

platit agenta, který mi zprostředkovává vystoupe-
ní.“ A pak ještě dodal: „Měl jsem takový podivný 
pocit, že mě lidé ignorují.“

Když adventisté „hrají v městském prostředí sta-
rou, přestarou melodii“, pak se mohou cítit jako po-
uliční muzikanti, kteří na stanici metra produkují 
hudbu hluchým uším. Před staletími se Židé v ba-
bylonském zajetí ptali: „Jak bychom ale byli zpívali 
Hospodinovu píseň mezi cizinci?“ (Ž 137,4; B21). 
Dnes se ptáme: „Jak bychom však mohli zpívat 
píseň Hospodinovu ve městě?“ Církev adventistů 
má hluboce zakořeněné dědictví a nasměrování ve 
spojení se zemědělským prostředím. Mnoho čle-
nů našich sborů se cítí nejlépe na venkově, a ne ve 
městě. Města zůstávají z různých důvodů „polem 
neoraným“.

Uvědomujeme si, že ona melodie starého, pře-
starého příběhu je velkolepá a že může na celém 
světě změnit život každého. Jak ji však „přehrává-
me“, abychom oslovili obyvatele měst? Snažíme se 
hrát tu hlasitěji, tu tišeji, za použití mnoha nástrojů 
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a s velkou virtuozitou, ale přesto se městské oby-
vatelstvo ve většině případů žene pryč – za svými 
každodenními starostmi. Rod Dreher konstatuje: 
„Žijeme v kultuře, které naše víra dává stále menší 
smysl. Mluvíme jazykem, jenž svět kolem buď ne-
slyší, nebo se jím cítí neblaze dotčen.“

Pozoruj, naslouchej a pouč se
Začátkem roku 2016 početná letniční církev 

Hillsong Church, která má své sbory na před-
městí Sydney v Austrálii a má pobočky po celém 
světě, oznámila plán založit další sbor vedle stá-
vajícího, který už je v San Francisku v Kalifornii. 
Ben Houston, syn zakladatelů Hillsong Church, 
a kazatelé Brian a Bobbie Houston byli pověřeni 
řízením tohoto projektu. Nate Lee, blogger v San 
Francisku, na to reagoval článkem na internetu  
s tímto titulkem: „Hillsong Church: Nekolonizujte 
San Francisko“. Lee vyjádřil znechucení nad tím, 
že pastoři, kteří vstupují do města, prezentují své 
poselství a říkají, jak hodně milují toto město, pro-
hlašují: „Bůh hodlá učinit v San Francisku úžasné 
věci“ – aniž by věnovali čas a snažili se mu poro-
zumět. Přicházejí se svým předem připraveným 
programem bez toho, že by usilovali pochopit jeho 
obyvatele. 

Nicméně Lee by mohl mít se svou kritikou ve 
svém hledáčku i církev adventistů. Občas se tak in-
tenzivně zaměřujeme na své evangelizační progra-
my, že už nám nezbývá čas k pochopení prostředí, 
v němž se konají. Provádíme krátkodobé misijní 
akce ve snaze získat nové členy, ale často přehlíží-
me aktivity, které slouží k navázání společenských 
kontaktů.

Evangelizace se ovšem neodvíjí v nějaké izolova-
né bublině. Uskutečňuje se v docela hmatatelném 
sociálním kontextu a ve společenství, které má 
svou historii a kulturu. Téměř před padesáti lety 
napsal pedagog Paulo Freire: „Domnívám se, že 
jeden z hlavních cílů, který my křesťané bychom 
měli mít, je vymanit se z klamného snu, že dokáže-
me změnit člověka, aniž bychom oslovili prostředí, 
ve kterém se nachází.“ Pozvání lidí, aby následovali 
Ježíše, je jedna z částí holistické (celistvé) služby, 
která zahrnuje také přiblížení se k lidem, projevení  

sympatie, naplnění jejich potřeb a získání jejich 
důvěry. Po nabytí zkušeností během Globální mi-
sie při vstupu do městských center a uskutečňo-
vání projektu zakládání sborů jsme zjistili, že ta-
kové působení se neděje přes noc. Vyžaduje to čas  
a angažovanost. Jinými slovy – je nutno se ujistit, že 
melodie evangelia se dotýká jejich srdce, ne pouze 
jejich sluchu.

Blogger Lee může svou argumentaci zveličovat, 
ale přesto vyvozuje několik logických závěrů, po-
kud jde o městskou misii. S lidmi, kteří již žijí ve 
městské aglomeraci či se tam teprve zabydlují, je 
třeba se sblížit, naslouchat jim a seznámit se s ni- 
mi – ať už se nacházejí v sekulárních, nebo ná-
boženských organizacích. Každá nová křesťanská 
misie ve městech nemůže být vymyšlena na dálku, 
jako nějaké odloučené pracoviště vytvořené sboro-
vým výborem, odříznutým od světa. Tak či onak 
musí vycházet a být utvářena existující městskou 
komunitou. Je nutné ji oslovit v duchu pokory. 
Tento pokorný přístup předejde pokusu nabízet 
městskému společenství nějaký cizorodý a pře-
dem připravený program. Pokorný přístup povede 
k tomu, že budeme naslouchat samotné komuni-
tě – těm, kteří tam žijí, zodpovědným vedoucím  
a společenským organizacím.

Vezměme si například apoštola Pavla, když slou-
žil v Aténách. Nejprve prošel město a prohlédl si je-
ho památky, zvláště to, co Atéňané uctívali. Bible ve 
skutečnosti říká, že „pozoroval“ jejich náboženství 
(Sk 17,23; B21). Jako turista se pravděpodobně v ur- 
čitém směru zajímal o vrchol řecké kultury, která 
se rozprostírala v centru řecké civilizace. Ale co 
bylo důležitější, snažil se lépe porozumět prostředí,  
v němž se nacházel. Jeho zvláštní pozornost upoutal 
předmět modloslužby – socha a oltář neznámému 
bohu. Právě to použil za východisko své pozdější 
promluvy na Areopagu. Ve své řeči naznačil po-
mocí sochy zasvěcené neznámému bohu spojitost 
mezi řeckou kulturou a učením o pravém Bohu. 

Podobně jako Pavel musíme i my věnovat čas, 
abychom si naše město prohlédli, naslouchali 
mu a poučili se. Musíme si projít jeho ulice, ne-
chat si otloukat ramena v „nákupních chrámech“  
a zúčastnit se městských akcí či oslav. Musíme si 
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přečíst místní noviny a prohlédnout si webové 
stránky. Podívat se na místní vývěsky. Pokusit se 
navázat hovor na zastávce autobusu. Zjistit, co lidé 
dělají ve svém volném čase. Co asi způsobuje našim 
městským sousedům stres či bolest? A co jim při-
náší radost? Co „uctívají“? Nemusejí být vyznavači 
nějakých náboženství, přesto každý člověk něco 
uznává a ctí jako svou prioritu.

Soucit s lidmi žijícími ve městě
V roce 2010 se vedoucí církve adventistů roz-

hodli založit nový sbor v historickém centru  
v Mexico City, v jednom z největších měst světa. 
Pronajali si určité prostory, které sloužily nejen 
k bohoslužbám, ale i jako místo, kde místní lidé 
mohli nalézt jak duchovní, tak i zdravotní péči. 
Po několika letech došli k přesvědčení, že mohou 
udělat více. Zakoupili toto společenské zařízení  
a věnovali se této komunitě mnohem intenzivněji. 
Prozkoumali tuto oblast zde v centru, modlili se  
a vše pečlivě promýšleli. Chtěli nabýt jistoty, že je-
jich služba je vhodná a že se týká důležitých pro-
blémů této současné společnosti. Když navštěvo-
vali lidi dveře od dveří, zjistili, že v mnoha bytech 
jsou dospívající dívky, které žijí samy. Tvořily ja-
kousi sociální skupinu tzv. „odložených dětí“, dětí, 
které se s obtížemi staraly samy o sebe, jakmile se 
jejich rodiče odstěhovali jinam za prací. Přiroze-
ně že za těchto okolností tyto dívky byly vydány 
na pospas špatnému zacházení a zneužívání. Pro-
to se dvě mladé ženy – Maeli a Shouling – zača-
ly těmito děvčaty zabývat. Když s nimi mluvily, 
bylo jim jasné, na co mají zaměřit svou službu. 
Poskytovaly jim praktickou pomoc a rady, aby si 
uměly vyprat šaty nebo uvařit si jídlo. Pozvaly je 
do svých domovů, kde s nimi diskutovaly o biblic-
kých tématech.

Záhy uspořádaly modlitební chvíle, kam dívky 
zvaly. Rovněž navázaly spojení s jejich rodiči. Kaž-
dý týden tyto dvě mladé ženy uskutečnily v prů-
měru okolo 15 biblických hodin. Pokud byste se 
zeptali Maeli a Shouling ještě na začátku, jaký plán 
mají pro oslovení obyvatel města, asi by vám tehdy 
odpověděly: „Budeme navštěvovat domovy a nabí-
zet literaturu.“ Ony však pečlivě zkoumaly situaci, 

a když začaly lépe rozumět této sociální skupině, 
přizpůsobily svou službu jejím potřebám. 

Bez jakýchkoliv závazků
Když Ježíš procházel vesnicemi a městy, uzdra-

voval jejich obyvatele a předával jim dobrou zprá-
vu o tom, že by mohli být součástí jeho království, 
trvale projevoval soucit, aniž by jim kladl nějaké 
podmínky. Když Matouš napsal, že Ježíš, „když 
viděl zástupy, bylo mu jich líto“ (Mt 9,36), použil 
slovo, které nepředstavuje nějaké vzletné pocity ani 
metaforické pokývání hlavou. Znamená to téměř 
fyzickou reakci, emoci procházející celým tělem. 
Slovník uvádí, že se jedná o lítost, která doslova 
pohne střevy; v přeneseném smyslu jde o lásku či 
příchylnost, která vychází z nitra, ze srdce. 

V příběhu o Jonášovi, jehož Bůh vyslal na měst-
skou evangelizaci do Ninive, vyniká téma lítosti. 
Ve vyprávění pohanští námořníci projevují para-
doxně větší lítost s židovským prorokem, než on 
prokazuje vůči pohanskému Ninive (Jon 1,12–14). 
V následující zápletce je až ironií, jak je Jonáš více 
rozrušen uschnutím rostliny, která mu poskytuje 
stín před sluncem, než budoucí smrtí tisíců lidí ve 
městě (Jon 4,7–10).

Stěžejní a nejdůležitější části tohoto příběhu je 
poslední verš knihy, kde Bůh pokládá Jonášovi 
řečnickou otázku: „Cožpak by mi na tak velikém 
městě nemělo záležet?“ (Jon 4,11; SNC). Hebrej-
ské slovo zde přeložené „být líto“ znamená též mít 
slitování, lítost nebo soucit. Je použité v plném iro-
nickém významu, protože o pár veršů zpět Jonáš 
cítil lítost kvůli úhynu rostliny. Český studijní pře-
klad zní: „A mně by nemělo být líto tohoto velkého 
města Ninive?“ (v. 11) Boží schopnost pro slitování 
je tak nezměrná, že ohromila a vystrašila jednoho  
z jeho proroků (Jon 4,1–3).

V životě prvních křesťanů, kteří se nacházeli  
v městském prostředí, se lítost projevovala jako 
pozoruhodná vlastnost. Oni skutečně soucítili s tr-
pícími. Sociolog Rodney Stark popisuje, jak služba 
slitovné lásky podporovala růst církve: „Křesťan-
ství se stalo hnutím, které znovu oživilo tehdejší 
společnost svou reakcí na chudobu, chaos, strach 
a násilí, které se projevovaly v životě obyvatel měst 
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řecko-římské civilizace.“ A dodává, že křesťanské 
učení „nabízelo a podporovalo přitažlivé, osvobo-
zující a normálně fungující sociální vztahy a spole-
čenské uspořádání“.

V době morových ran pohanští kněží prchali  
z měst, zatímco křesťané zůstali, aby pomáhali ne-
mocným a trpícím. Často se zmiňuje jeden Tertulli- 
ánův výrok: „Je to právě naše péče o bezmocné  
a praktický projev naší laskavosti, který se nesma-
zatelně vrývá do myslí mnoha našich odpůrců. Oni 
pak říkají: ‚Pohleďte, jak se milují navzájem!‘ “ Řím-
ský císař Julián napsal: „Ti neuctiví galilejští pomá-
hají nejen svým ubožákům, ale též i našim lidem, 
kteří postrádají naši pomoc.“

Nové paradigma
Centrem smysluplné městské misie musí být 

Ježíšova soucitnost. To znamená, že pozornost ve 
vztahu k městům by měla být znovu soustředěna  
a přeorientována ne pouze ve smyslu geogra-
fickém, ale také ve smyslu motivace. Například 
úspěch v misijní činnosti z historického hlediska se 
snaží církev adventistů měřit počtem křtů a nových 
členů. O tom vycházejí pravidelné zprávy v církev-
ních periodikách.

Misie musí být řízená soucitem, úspěchem je 
potom důvěra a laskavost. Města by neměla být  

považována pouze za misijní projekty, ale za místa 
plná lidí, na něž bychom měli nahlížet, podobně 
jako Ježíš, s lítostí. 

Příběh o Jonášovi nám připomíná, že zájem círk-
ve se musí rozšířit mimo své vlastní společenství 
víry na jiné lidi s odlišným světovým názorem, kul-
turou, náboženstvím nebo na ty, kteří žijí v jiných 
oblastech včetně měst.

Jako církev postupující kupředu musíme v naší 
evangelizaci uprostřed měst následovat příklad Je-
žíšovy soucitné služby. Jeho příklad demonstruje, 
že misijní služba ve městech nemůže být konána  
z nějaké izolované náboženské enklávy nebo na zá-
kladě krátkodobého kontaktu. Je spojena s „odře-
nými rameny“, doteky rukou a s nahlížením do očí 
druhých s láskou a soucitem (Mt 9,36). Nejde jen  
o vyprávění lidem o Boží pravdě, ale o praktické 
projevení Slova pravdy. 

Parky budou čistší, děti budou lépe vzdělávány, 
hladoví budou lépe syceni, chudí budou méně vy-
kořisťováni, senioři budou méně osamoceni a hle-
dači duchovna budou uspokojeni, protože křesťané 
porozumí městům a budou tam projevovat Ježíšův 
soucit a empatii. Tato melodie se dotkne jak sluchu, 
tak i srdcí obyvatel měst. 

(Podle Ministry, září 2018,  
zpracoval Enoch Martínek)
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V dnešním světě si mnoho lidí přeje patřit mezi 
elitu – mezi ty, kteří jsou ve společnosti považováni 
za exkluzivní skupinu. Jestliže je něco exkluzivní, 
není to pro všechny, ale pouze pro některé. Exklu-
zivita bývá spojena se zvýhodněním některých je-
dinců nebo skupin. Pokud ale patříte mezi lidi se 
speciálními potřebami, obvykle to znamená, že jste 
oproti ostatním spíše znevýhodněni. Ve společ-
nosti je toto znevýhodnění většinou vnímáno jako 
hendikep a často vede také k negativnímu označe-
ní člověka, k jeho onálepkování a stigmatizaci. Je 
mezi Kristovými následovníky situace jiná? Jaký  
je a jaký by měl být postoj křesťanské církve k lidem 
se speciálními potřebami – tedy k těm, kdo jsou  
v porovnání s většinou jakkoliv odlišní nebo zne-
výhodnění?

Pokud je církev opravdu Kristovým tělem, mu-
sí být nevyhnutelně inkluzivním společenstvím. 
Exkluzivita do křesťanského společenství nepatří  
(Jk 2,1–9). Apoštol Pavel v 1K 12 (verše 12–27) 
popisuje církev jako organizmus složený z mnoha 
částí (orgánů), které jsou na sobě vzájemně závis-
lé a kde má každá část své nenahraditelné místo. 
Jestliže některý orgán chybí, tělo není úplné. Varu-
je před tím, abychom některé orgány zanedbávali 
nebo podceňovali – to může být totiž zároveň ne-
bezpečné a nespravedlivé či nemoudré (vždyť i ně-
které orgány ve fyzickém těle jsou malé a zdánlivě  
neatraktivní, přitom však životně důležité)!

Doposud jsme často zanedbávali a podceňova-
li ty, kteří se nám zdáli možná příliš slabí, znevý-
hodnění, nezajímaví anebo odlišní, než abychom 
jim věnovali větší pozornost. Možná stále žijeme 
v obavách, že kdo neslyší, nemůže zaslechnout 
naše hlásání evangelia, a kdo nevidí, nemůže za-
hlédnout krásu Božího stvoření. A že na vozíku 
se dá stěží dojet až do Božího království. Možná 
je ve skutečnosti největší překážkou, že s těmi-
to lidmi neumíme komunikovat a nevíme, jak se  

k nim správně chovat, protože s nimi zatím nemá-
me osobní zkušenosti. Možná jsme někdy i trochu 
zmateni, že dnes nedokážeme uzdravovat všechny 
neslyšící, nevidomé, ochrnuté nebo jinak postižené 
lidi kolem nás, jak to dělal Ježíš a apoštolové. Jako 
by se dnes už takové zázraky ani neděly… Ale sku-
tečným zázrakem není to, že uzdravíme všechny 
lidi s postižením nebo onemocněním, skutečným 
zázrakem je, jestliže je dokážeme přijmout me-
zi sebe jako rovnoprávné a rovnocenné součásti  
Kristova těla – jeho církve.

Z pohledu Bible jsou lidé se speciálními potře-
bami těmi, kteří také mají perspektivu v Hospodi-
nově království. Bůh s nimi počítá v ostatku svého 
lidu (Jr 31,7–9). I pro ně platí pozvání. A Hospodin 
předpokládá, že oni (na rozdíl od mnoha jiných 
pozvaných) neodmítnou (L 14,21) – možná i z to-
ho důvodu, že jim se na tomto světě obvykle nena-
bízí tolik pozvání a tolik příležitostí jako ostatním. 
V evangeliu přece čteme, že různých lidí s postiže-
ním nebo znevýhodněním byly kolem Ježíše celé 
zástupy (Mt 15,30). Určitě ne všechny uzdravil –  
vždyť i po jeho nanebevstoupení učedníci další  
takové lidi potkávají a některé také uzdravují. Pro-
cento těchto lidí ve společnosti se tím ale rozhod-
ně dramaticky nesnížilo – vždycky byli a nadále 
jsou mezi námi a kolem nás. Bůh jejich postižení 
a znevýhodnění neodstranil pomocí okamžitého 
zázraku. Namísto toho vždy učil svůj lid a církev, 
jak k nim má přistupovat: nikdy neměli být tito 
lidé diskriminováni nebo utiskováni (Lv 19,14.15;  
Ex 22,21). Naopak – Bůh vidí jejich potenciál a po-
čítá s nimi (Iz 35,4–6).

Mnohdy se jako křesťané uchylujeme více k teo-
logii prosperity: Bůh je pro nás především tím, kdo 
nám zajistí úspěch a komfort pro náš život. Biblický 
příběh ale odráží spíše prosociální a antidiskrimi-
nační teologii: každý člověk je zván k přijetí Boží 
milosti a k následování Ježíše, nikdo není vyloučen 

staňme se inkluzivními,  
nikoliv exkluzivními křesťany! 
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z možnosti stát se součástí Kristova těla a jeho živé-
ho chrámu – včetně lidí společensky znevýhodně-
ných nebo přímo odmítaných (1K 12; Ef 2,19–22; 
Jk 2,8–9).

Lidé se speciálními potřebami obvykle potřebu-
jí v některých záležitostech pomoci, ale sami mají 
také mnoho co nabídnout. Nejsou a většinou ne-
chtějí být závislí pouze na službě druhých; chtějí  
a dokážou také sami sloužit. Nemají pouze speciální  
potřeby, mají také řadu schopností, dovedností  

a obdarování (někdy i výrazných nebo mimořád-
ných), stejně jako všichni Kristovi následovníci. 
Jenom je musíme rozpoznat a využít. Potom uvi-
díme nejenom jejich různá omezení nebo zne-
výhodnění, ale i to, čím mohou své okolí i církev 
obohacovat.

Josef Slowík,  
koordinátor Adventistické služby  

lidem se speciálními potřebami  
v Česko-Slovenské unii

Hospodář Generální konference církve ad-
ventistů Juan Prestol-Puesán ve své finanční 
zprávě za rok 2018, kterou 9. dubna 2019 před-
nesl na zasedání výkonného výboru Generál-
ní konference, zdůraznil, že on i jeho tým cítí 
hlubokou vděčnost vůči Bohu a členům církve. 
Ve zprávě, kterou nazval „Finanční příběh roku 
2018“, představil historii důvěry, jak podle něj 
Bůh vedl svoji církev v minulosti, v přítomnosti 
a povede ji i v budoucnosti.

„Auditovaná finanční zpráva ukazuje na po-
žehnání, která jsme přijali, a na to, jak nás Bůh 
vedl,“ prohlásil během zasedání představitelů 
církve z celého světa, které se uskutečnilo v Sil-
ver Springs v americkém státě Maryland. A poté 

dodal: „Jsem rád, že mohu podat zprávu o pozitivních provozních výsledcích za rok 2018.“ 

Jak si církev vedla v roce 2018
„V roce plném velkých výkyvů na finančním trhu a některých oslabených klíčových zahraničních měn 

si církev vedla finančně dobře díky celosvětovému nárůstu desátků a důsledné kontrole výdajů,“ konsta-
toval Juan Prestol-Puesán. 

„Úroveň desátků se zvýšila o 3,6 procenta, tedy o 89 milionů dolarů (dále $), na 2,5 miliardy $,“ zdůraz-
nil. „To znamená nárůst desátků o 55 milionů $ v Severoamerické divizi na celkových 1,077 miliardy $. 

Juan Prestol-Puesán ve své zprávě také zdůraznil, že misijní dary dosáhly částky víc než 88 milionů $, 
přičemž tento údaj nezahrnuje příspěvky, které dávají členové do svých místních sborů.

Na druhé straně pak stojí to, že výdaje Generální konference – tedy peníze použité na provoz ústředí 
celosvětové církve – se snížily druhý rok po sobě,“ konstatoval Juan Prestol-Puesán. To zahrnuje úspory 
na cestovních výdajích ve výši více než 1,1 milionu $. 

Jeho spolupracovník Ray Wahlen připomněl členům výkonného výboru postupy, jak systém funguje. 
„Generální konference funguje z odvodů 2 procent celkových desátků. V roce 2018 podle rozpočtu hos-
podařila se 4 miliony $ a získala navíc více než 7,2 milionu $ z 2procentních odvodů.“ 

Hospodář Generální konference Juan Prestol-Puesán  
představuje finanční zprávu za rok 2018  

na zasedání výkonného výboru Generální konference

Finanční zpráva církve aDventistů seDmého Dne
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Ray Wahlen také uvedl, že v úplných provozních výdajích žádná položka nepřesáhla výši odhlasované-
ho rozpočtu. „Vyjádřeno v procentech, provozní výdaje činily pouze 85,64 procenta prostředků získaných 
z odvodů,“ vysvětlil.

Juan Prestol-Puesán pak doplnil, že celkově průměrné dary desátků během jednoho týdne společně  
s misijními dary (kromě darů věnovaných místním sborům) dosáhly 50 milionů $. 

Co se může stát v roce 2019 a později
Hospodáři církve očekávají, že finanční volatilita může nadále ovlivňovat finanční operace v roce 2019 

i v dalších letech. „Budeme se nadále snažit co nejvíce předvídat, aby negativní měnové kolísání mělo co 
nejmenší dopad na naše příjmy,“ konstatoval Juan Prestol-Puesán. „Nadále budeme pečlivě monitorovat 
naše výdaje i alokaci našich prostředků.“

Juan Prestol-Puesán pak vyznal: „Navzdory tržním cyklům a kolísání měn cítím hluboký pocit vděč-
nosti za věrnost našich členů i za Boží vedení. Děkujeme Bohu za jeho požehnání. A děkujeme členům za 
jejich velkorysou štědrost. Pokud jsme věrní a opatrní, věřím, že Pán nám požehná.“

Vyjádřil také svoji důvěru v to, co nazývá „Boží přetrvávající podpora“. „Bůh rozumí naší době a našim 
potřebám. Povede nás a poskytne nám všechno potřebné podle toho, co pro nás považuje za nejlepší. To 
je důvod, proč mohou hospodáři v noci dobře spát a plní síly pracovat během dne. Bůh nám dá a zachová 
dokonalý pokoj v srdci.“ 

Adventist Review & Adventist News Network

Díky bohu za 30 let svoboDy

Spása je úžasný dar od našeho nebeského Otce. 
Každý obrácený člověk, který prožil (a prožívá) 
dotek Boží lásky, touží druhým vyprávět o Ježíši 
Kristu a touží, aby přijali spasení. Už skoro tři-
cet let můžeme svobodně sdílet svoji víru i u nás 
v Česko-Slovenské unii. Díky Bohu za to, není 
to samozřejmost. Kolik z nás by mohlo říci něco  
v tomto smyslu: „Kdybych nepotkal toho vstřícné-
ho křesťana, kde by asi byla moje víra? Uvěřil bych 
vůbec, kdyby se mi trpělivě nevěnoval a nesez- 
namoval mě s Božím slovem?“ Moc děkuji Pánu 
Bohu, že takové ochotné bratry a sestry poslal i do 
mého života. Děkuji za to, že mě seznámili s Biblí 
a pravdou o Bohu i se Spasitelem světa. Kdyby se 
mnou o Bohu nemluvili, kde bych asi byl? Vděč-
nost a láska k Bohu i lidem je právě tím motorem, 
který nás i dnes zvedá ze židlí a vede mezi lidi, aby-
chom jim vyprávěli o věčném životě, který budou 
moci prožívat v přítomnosti úžasného Stvořitele. 
Modleme se a zapojme se do díla hlásání dobré 
zprávy o záchraně v Ježíši Kristu.

Níže jsou uvedeny zkušenosti ze stolečkové 
evangelizace, které sepsaly sestry z Brna. Díky Bo-
hu za to, jak působí mezi lidmi a že nám umožňu-
je toto dílo konat. Hodně časté bývají dotazy, jak 
domluvit zábor místa pro stoleček a zda je potřeba 
nějaké povolení apod. Proto zde uvádím několik 
postřehů ze zákonů České republiky. Když jdeme 
někde za starostou domluvit bezplatný zábor ma-
lého místa pro stoleček, tak abychom věděli, jakou 
oporu máme v zákonech našeho státu.

Článek 16 Listiny základních práv a svobod: Kaž-
dý má právo svobodně projevovat své náboženství 
nebo víru buď sám nebo společně s jinými, soukromě 
nebo veřejně, bohoslužbou, vyučováním, nábožen-
skými úkony nebo zachováváním obřadu. 

Zákon č. 3/2002 Sb. § 4 odst. 2 – zákon o církvích 
a náboženských společnostech: „Stát, kraje a obce 
nemohou provádět náboženskou nebo protinábo-
ženskou činnost.“ 

Zákon č. 84/1990 Sb. § 4 – o právu shromažďo-
vacím: Shromáždění musí být oznamována úřadu  



18 Advent 5/2019

stolečKová evangelizace

s výjimkou: shromáždění pořádaných církvemi ne-
bo náboženskými společnostmi v kostele nebo v ji- 
né modlitebně, procesí, poutí a jiných průvodů  
a shromáždění sloužících k projevům náboženského 
vyznání.

Jedním z hlavních účelů výkonu shromažďovacího 
práva je výměna informací a názorů, jakož i vyjad-
řování postojů a stanovisek. S ohledem na ústavně 
zaručenou svobodu vyznání a praktikování vyznání 
umožňuje zákon o shromažďování konat církevní 
shromáždění, aniž by byla příslušnému obecnímu 
úřadu oznamována. Tedy nejenže orgán veřejné 
moci náboženská shromáždění nepovoluje, nemusí 
se mu ani oznamovat. Zákon pojem shromáždění 
nedefinuje, podle judikatury lze za shromáždění po-
važovat srocení či shromáždění alespoň dvou osob, 
sloužící primárně k využívání svobody projevu,  
k výměně názorů a informací a k účasti na řešení 
veřejných a jiných společenských otázek vyjádřením 
postojů a stanovisek. Umístění stolku s letáky, kni-
hami apod., ozvučovací techniky, řečnického stolku, 
transparentů a podobného vybavení jsou tzv. akce-
sorické činnosti, tedy činnosti vyplývající ze samotné 
realizace práva shromažďovacího, a také se nemusí 
oznamovat. 

Jaký způsob užívání veřejného prostranství může 
být zpoplatněn, upravuje taxativním výčtem zákon 
o místních poplatcích. Poplatek za užívání veřejného 
prostranství se vybírá za zvláštní užívání veřejné-
ho prostranství, kterým se rozumí provádění výko-
pových prací, umístění dočasných staveb a zaříze-
ní sloužících pro poskytování prodeje a služeb, pro 
umístění stavebních nebo reklamních zařízení, zaří-
zení cirkusů, lunaparků a jiných obdobných atrakcí, 
umístění skládek, vyhrazení trvalého parkovacího 

místa a užívání tohoto prostranství pro kulturní, 
sportovní a reklamní akce nebo potřeby tvorby fil-
mových a televizních děl. Stoleček sloužící k odklá-
dání rozdávaných (nikoliv prodávaných) knih nelze 
považovat za zařízení sloužící k prodeji, poskytová-
ní služeb ani za reklamní zařízení. Není tedy důvod 
vybírat poplatek za zábor veřejného prostranství  
v případě bezplatného nabízení knih.

No řekněte, nemáme skvělé zákony, které takto 
vymezují náboženskou svobodu a roli církve ve 
společnosti? Díky Bohu za to. Využijme, prosím, 
tento čas a vyjděme mezi lidi a mluvme s nimi  
o Pánu Ježíši Kristu – není to tak těžké, jak se ně-
kterým na první pohled zdá.  Vyzkoušíš to? Čas 
svobody nebude trvat věčně…

Čestmír Šťovíček

Zkušenosti ze stolečkové evangelizace 
Děkujeme milému Bohu za dobu svobody, za 

možnost dělit se o jeho evangelium prostřednictvím 
knih a letáčků.

Začala jsem z tašky ukládat knihy na stoleček a na- 
jednou bylo okolo několik lidí a hned se zajímali,  
o čem tyto knihy pojednávají, a začali si je rozebírat. 
Než jsem naskládala další knihy na stůl, tak už bě-
hem prvních 15 minut bylo 30 kusů knih rozdáno. 
Po chvíli mladá, sympatická paní u stolečku povídá: 
„Vše, co jsem od vás četla, je vynikající, moc všem 
doporučuji,“ a s děkováním si vybrala knihu, kterou 
ještě nemá.

Přišla ke stolečku paní, která ještě při důchodu 
chodí do práce, a začala vyprávět o tom, jak měla 
během vánočních svátků veliký stres, aby vše včas 
zvládla připravit… Že chtěla ukončit svůj život  
a v tu chvíli si vzpomněla na knihu, kterou si již dří-
ve od nás vzala a přečetla, a přišla nám poděkovat, 
že ji kniha „Cesta k vnitřnímu pokoji“ zachránila ži-
vot. Měla slzy v očích, když mi o tom všem povídala,  
a s velkými díky si vybrala další knihu.

Několikrát se již za námi zastavila paní, kte-
rá si vybere vždy jen jednu knihu, a až ji přečte, 
tak navštíví svého bratra, který bydlí ve vesnici za  
Brnem, a knihu mu daruje. Tento její bratr je z těchto 
knih tak nadšený, že o tom vypráví svým sousedům  
a známým ve vesnici, a tito lidé pak knihy chtějí také. 
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Proto paní došla ke stolku a velmi nás prosila, jestli 
může dostat deset knih, že je potřebuje odvézt lidem 
na vesnici, kde bydlí její bratr, protože tam na tyto 
naše knihy lidé čekají.

Několikrát se již u nás zastavila mladá paní, která 
ráda čte a vždy si vybere jinou knihu a velmi ráda si 
o přečtené knize s námi povídá. Vypráví nám, jak ji 
tyto knihy obohacují a že je také půjčuje dál ve své 
rodině. Navštívila v domě starší paní, které občas po-
máhá s úklidem, a paní si stěžovala, že když jí před 
několika dny zemřel manžel, tak ji večer v místno- 
sti, kde spí, chodí po pokoji černé postavy a stále tam 
něco šramotí. Má z toho všeho strach. Mladá paní ji 
vyslechla a slíbila, že jí o tom donese nějakou knihu. 
Půjčila jí dvě knihy – „Kouzlo pověry“ a „Přišel, ze-
mřel, zvítězil“ – které již měla od nás v minulém roce 
přečteny. Za nějakou dobu, když ji mladá paní na-
vštívila, tak již ve dveřích ji starší paní radostně víta-
la se slovy, že od té doby, co do ložnice položila tyto 
dvě vzácné knihy, tak strašení v domě přestalo, žádné 
černé postavy se už po místnosti v noci nepohybují,  
a tak může klidně spát. Je velmi vděčná za tuto lite-
raturu, která jí pomohla, že se již nemusí v domě bát. 
Nechce už ty knihy vrátit, chce si je ponechat, protože 
ví, že tyto knihy mají velikou moc.

Jednou se u nás zastavil pán a velmi dlouho s námi 
povídal. Vytáhl z kapsy složený papír, kde měl ve ver-
ších napsanou báseň o vztahu Boha k člověku. Řekl 
nám, že se mu v poslední době stává, že musí vzít 
tužku, papír a psát… Myšlenka jde jedna za druhou, 
jako by mu to někdo diktoval. Potřeboval se s tím 
sdílet, tak šel za knězem do kostela, ale kněz neměl 
pro něho porozumění, proto byl šťastný, že venku po-
tkává věřící lidi, kteří rozdávají duchovní literaturu, 
a sdílel to vše s námi. Nám se jeho básně líbily, tak 
jsme ho pozvaly na sobotu do sobotní školy. Byl vel-
mi rád a v sobotu přišel… Velmi pozorně poslouchal  
a přijal pozvání i na čtvrtky, kdy je setkávání nad 
Biblí. Máme z toho velkou radost.

Najednou přiběhl ke stolečku nadšený chlapec, žák 
páté třídy základní školy, a sám navrhl, že bude vel-
mi rád s námi rozdávat knihy i letáčky a pozvánky 
do Klubu zdraví. Řekl, že už některé knihy zná a že 
byl ve sboru na Olomoucké i s rodiči. Radostně se 
zapojil do rozdávání a lidé si od něho rádi pozvánky  

vzali. Poučení: pokud je „málo“ služebníků, sám 
mocný Bůh je má a dovede k nám i děti.

Přišla ke stolečku paní a zaujala ji Bible. Začala 
povídat: „Nemáme doma žádnou Bibli a moc bych 
ji chtěla mít, opravdu si ji od vás mohu vzít?“ „Ano, 
můžete.“ Paní byla moc vděčná. Ten den jsme rozda-
ly ještě další Bible a hodně Nových zákonů. 

Další mladá žena nám řekla: „Minulé úterý jsem 
si tady u vás vzala knihu. Vůbec nerozumím tomu, 
co jsem se v ní dočetla: Opravdu mi může někdo od-
pustit všechny mé hříchy a na ně i zapomenout?

Jak je to možné? Můj přítel (který zrovna stál u ní) 
mi říká, že jsem tak hříšná, že nemám šanci na ně-
jaké odpuštění.“ Marta jí v krátkosti vysvětlila, kdo  
a jak nám odpouští. Jak nás má Pán Bůh rád a nabí-
zí nám milost a věčný život bez hříchů, bolestí a smr-
tí. Tato mladá žena hleděla s úžasem a bylo vidět, že 
si o tom touží s někým popovídat. Pozvaly jsme ji na 
akce a pobožnosti, které se konají v naší modlitebně, 
kde si může na toto téma s někým v klidu pohovořit. 
Pán Bůh si povede tyto lidi, modleme se za ně.

Jiná paní středního věku k nám přijíždí na inva-
lidním vozíčku. Protože je kolem stolečku mnoho 
lidí, zůstává stát jen na jeho rohu a s úsměvem na 
tváři, pozitivně naladěná, vidí jen na malý kousek 
stolu a vybírá si knihy. Hovoří s námi o dnešní do-
bě, o problematice s mládeží. Máme opět možnost  
s ní mluvit o naději v Pánu Ježíši, že se jednou vyřeší 
problém dobra a zla. Vybrala si jen knihy s duchovní 
tematikou, o zdravotní neměla zájem. Řekla, že těch 
už přečetla hodně a už jí nepomohou. Popřála nám 
všechno to nejlepší a s radostí odjížděla.

Pravidelně se k nám vracejí někteří lidé, kteří touží 
po knihách, které už sami přečetli, moc se jim líbily 
a darovali je dál svým blízkým a známým a chtějí je 
pro další lidi. Velmi se jim líbí „Touha věků“ a říkají, 
že autorka musela být velice citlivá a úžasná žena.  
A znovu probíhají podnětné rozhovory.

Paní sekretářka ze soudu, když končí v práci, pro-
chází kolem nás každý týden a vždy se na chvilku 
zastaví. Největší zájem měla o knihy se zdravotní 
tematikou, už má od nás všechny. A nyní si vybírá 
další o přírodě a zvířatech. Začíná se zajímat i o kni-
hy s duchovní tematikou. Opakovaně zásobuje i ko-
legy v práci a svoji rodinu. Přichází vždy s úsměvem, 
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je radostná a milá a říká: „Líbí se mi, že nic nenutíte 
a mohu si vybírat. Děkuji, přijdu a těším se na vidě-
nou za týden.“

Tuto sobotu se u stánku zastavila studentka a dlou- 
ho si se mnou povídala. Jako malá holčička chodila 
se svými rodiči do sboru v Čechách. Pak rodiče pře-
stali chodit a ona byla ještě malá, tak také nechodi-
la. Doma měli různé naše knihy, tak si v nich četla 
a věřila, že Pán Bůh je. Snaží se ho stále více po-
znávat. Vybrala si knihy pro své nevěřící kamarád-
ky studentky, se kterými bydlí poblíž Střední ulice,  
a těší se, že některou sobotu přijde do naší modliteb-
ny. Vyprávěla, že její tatínek začal v poslední době 
jezdit na naše Country Life pobyty a moc se mu tam 
líbí. Těším se, až se ve sboru setkáme.

Šla kolem paní, a když uviděla knihy, zamířila 
rovnou ke mně s otázkou: „Máte nějakou knihu, 
která by byla o obrácení lidí na dobrou cestu k Pánu 
Bohu? Víte, pracuji s mladými lidmi jako vychova-
telka ve věznici.“ 

Podala jsem jí zkušenosti obrácených lidí, Bible  
a DVD o Pánu Ježíši. Za vše byla moc vděčná a slíbi-
la, že se určitě za nějaký čas zastaví a popovídá, jak 
to mladé lidi oslovilo. 

Děkujeme, že na nás myslíte na modlitbách. Dě-
kujeme všem sponzorům a dárcům, jejichž nitro je 
naplněno Boží láskou a touhou po záchraně lidí.  
Děkujeme našemu nebeskému Otci za jeho přiznání, 
vedení a velká požehnání.

Tým SE evangelistek z Brna

Důvěřovat bohu prospívá našemu Duševnímu zDraví

Víte, kolik vás toho o důvěře druhému může na-
učit skok padákem? 

Boha zajímá vaše duševní zdraví. Proto vám 
chceme připomenout jeho starost o vás, jeho pří-
tomnost a radost, kterou z vás má. Přečtěte si pří-
běh, se kterým se možná ztotožníte – i když jste 
padákem nikdy neskákali. 

Životní risk
Kay byla mladá manželka a matka, která se právě 

chystala vyskočit z letadla, aby dodržela slib, který 
si spolu se svým bratrem dala: den svých 35. naro-
zenin oslaví seskokem s padákem. S přibývajícím 
věkem se ale hrozila toho, že její 35. narozeniny 
budou ty poslední. 

To jediné, co Kay zachránilo před zhroucením, 
bylo, že skočí se zkušeným instruktorem. Skočí 
spolu. Věří také v kvalifikaci, znalosti a zkušenosti 
tohoto instruktora, který ji vším provede.

A přesně tak se stalo. Vrhnout se z letadla pro 
ni bylo vzrušujícím a zároveň děsivým zážitkem, 
který nemohla přirovnat k žádné dosavadní zkuše-
nosti. Poté byla ráda, že to udělala, ale to vše jen dí-
ky profesionálnímu parašutistovi. Kay složila svou 
důvěru v někoho, kdo přesně věděl, jak ji bezpečně 
dostat zpátky na zem. 

Důvěra v Boha během životních výkyvů
I když možná nikdy neskočíte z letadla, život 

vám občas může připadat jako prudký pád. Ať už 
jsou to malé věci, které přispívají k našemu denní-
mu stresu (například nezaplacené účty nebo mno-
ho záležitostí, které musíme splnit, či významné ži-
votní události), stres se v nás může nahromadit tak, 
že nebudeme vědět, jak to vše zvládnout a zachovat 
si přitom naše duševní zdraví. 

Život nám přináší ale i spoustu radostí. Jsou 
chvíle, kdy se zdá, že jde všechno hladce, naše mysl 
má dostatek energie a elánu a přitom je klidná. Ne-
jsou to ale jen radostné okolnosti, které uklidňují 
naši mysl, je to také důvěra Bohu.

Pocit klidu a míru nás obklopí, pokud uvěříme, 
že Bůh je s námi – jak ve chvílích, kdy se propa-
dáme do hlubin zoufalství, tak tehdy, když létáme 
štěstím. Zde je několik rad, jak Bohu můžeme začít 
důvěřovat. 

Věřte, že Bohu na vás záleží
Badatelé zjistili, že u lidí, kteří věří v osobního 

Boha, který zasahuje v jejich životech, je větší prav-
děpodobnost, že se jejich negativní situace zlepší. 
Účastníci dané studie také lépe reagovali na lé-
ky a výzkumníci zjistili, že tento fakt měl přímou 
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souvislost s vírou účastníků v to, že existuje Bůh,  
kterému na nich záleží, ne pouze s pocitem naděje. 
Věřit v Boží zájem vás může motivovat a uzdra-
vovat. „Dejte všechny vaše starosti Bohu, protože  
jemu na vás záleží,“ napsal apoštol Petr.

Věřte, že Bůh je vám k dispozici
Když máme stres nebo se cítíme smutní, často si 

myslíme, že Bůh s námi není. Právě v těchto mo-
mentech je důležité, abychom si uvědomili, že jsou 
to jen naše pocity a příznaky, které způsobují daný 
pocit odloučení – není to způsobeno tím, že se od 
nás Bůh vzdálil. 

Připomeňme si, že díky Ježíšovu Duchu máme 
vždy přístup k jeho přítomnosti a že on nám chce 
být nablízku. Věřte, že Bůh s vámi je. Jak je zapsá-
no v Žd 13,5: „Vždyť on řekl: ‚Nikdy tě neopustím  
a nikdy nenechám‘ “ (B21).

Věřte, že vás Bůh pozvedne
Pokud za sebou máte mimořádně těžké období, 

je snadné Boha vidět jako rozzlobeného Boha, kte-
rý čeká, až na nás udeří. Nic nemůže být dále od 
pravdy. Věřit v to, že z nás má Bůh radost a že chce, 
abychom si naše životy užili, může povzbudit vaše-
ho ducha, když se cítíte osamělí, nepochopení ne-
bo když jen potřebujete připomenout, že jste jeho 
významným stvořením – jeho mistrovským dílem. 
„Hospodin, tvůj Bůh, je vprostřed tebe – hrdina, 
jenž tě zachrání. Šťastně se bude z tebe veselit, až tě 
svou láskou obnoví; zajásá nad tebou samou rado-
stí jako v den slavnosti.“ (Sf 3,17; B21)

Pamatujte, že pokud můžete věřit člověku, kte-
rý vám pomůže vyskočit z letadla nebo jen opra-
vit brzdy na vašem autě, jak moc asi můžete věřit  
Bohu, že vás posílí?

AdventHealth
Důvěřovat bohu prospívá našemu Duševnímu zDraví

vězeňská Duchovenská péče zvolila  
nové veDení spolku 

Za pětadvacet let existence Vězeňské ducho-
venské péče (VDP) se na postu předsedy vystří-
dali pouze tři lidé – zakladatel Bohdan Pivoňka, 
čtyřikrát zvolená Renata Balcarová a od čtvrtka  
4. dubna v tajném hlasování podruhé zvolený 
Pavel Zvolánek z církve adventistů. Stalo se tak 
na členské schůzi spolku, jež se konala ve farním 
domě Camino v Petrovicích a které se zúčastnilo 
bezmála 70 dobrovolníků a kaplanů, z toho jede-
náct adventistů (Josef Cepl, Karel Vávra, Jaroslav 
Stejskal, Jan Fürst, Jaroslav Kolda, Daniel Bogocz, 
Zdeněk Martasek, Renata Balcarová, Jaroslav Lud-
vík, Petr Kafka a Pavel Zvolánek, další se omluvi-
li). Volební období je čtyřleté. Zatímco předseda 
zůstal stejný, částečně se obměnil volbou výkonný 
výbor. 

Členská základna zvolila také revizní komisi.  
Jejími členy se opět stali Tomáš Kvasnička (ŘKC), 
Jana Matulíková (CB) a Aleš Kocián (CASD). 

Pracovní části členské schůze předcházelo v při-
lehlém kostele svatého Jakuba zamyšlení z Bible, 

které vedla evangelická farářka a kaplanka Simo-
na Tesařová, a také hudební vystoupení Bohdana  
Pivoňky preludováním na kostelní varhany. 

Dříve než členové VDP volili vedení spolku, vy-
slechli si zprávy předsedy Pavla Zvolánka, tajemníka  
Blažeje Pelána a účetního Petra Kafky. 

Velkou část zprávy předsedy tvořilo poděková-
ní všem dobrovolníkům. „Chci Pánu Bohu i vám 
všem za vaši službu i letos poděkovat. Jsem moc 
rád, že Pán Bůh má na zemi stále ještě své spolu-
pracovníky. Jste jako ty rajské řeky, které tečou  
z Edenu, aby životodárnost ráje pokryla celý okol-
ní svět. Stejně jako jejich úkolem bylo napájet  
a zúrodňovat všechny končiny okolního světa,  
i vy jste se stali nástrojem Božího napájení a ob-
čerstvování vyprahlé země živou vodou ze zdroje 
věčného života v ráji Božího království. Také v té-
to docela nenápadné informaci je skryto evange-
lium, dobrá zpráva pro člověka. Pán Bůh nikomu 
nestraní, chce napájet svou dobrotou a milosr-
denstvím nejen zahradu církve, ale i celou okolní 
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divočinu světa, každou živou bytost v ní. Pro ten-
to velký úkol stvořil i člověka, aby skrze každého 
ochotného člověka, skrze vás, přinášel i do těch 
nejtemnějších a nejopuštěnějších koutů světa jeho 
lásku,“ vyjádřil radost nad službou dobrovolníků, 
kteří ve svém volném čase navštěvují odsouzené 
ve věznicích. 

V pracovní části zprávy se předseda zabýval 
průběžnou činností spolku v roce 2018, kde zdů-
raznil radost z přijetí dalších členů do VDP či  
z předávání motivačních vánočních balíčků stu-
dujícím odsouzeným v devíti věznicích v rámci 
Školských vzdělávacích středisek. Obsahem další 
části zprávy byla spolupráce s organizací PRAK, 
která se zabývá prevencí kriminality a péčí o pro-
puštěné vězně. „V průběhu minulých několika 
měsíců jsme s ředitelkou PRAKu Evou Carbolo-
vou a členkou VDP Kristýnou Čobanovou začali 
na městských částech v Praze a také na Magistrátu 
města Prahy zjišťovat možnosti získání sociálního  

startovacího bytu pro klienty, kteří vyšli z výko-
nu trestu a u kterých je předpoklad, že využijí 
příležitost nového začátku,“ informoval přítom-
né předseda. Aktivity ve spolupráci se spolkem 
PRAK blíže popsala ve svém samostatném pří-
spěvku Kristýna Čobanová. Pomoc propuštěným 
byla i jednou z výzev v závěrečné části zprávy pro 
následující volební období, ale také pokračování 
v dlouhodobých výchovných a vzdělávacích ak-
tivitách ve spolupráci s Vězeňskou službou České 
republiky. Na závěr předseda poděkoval církvi ad-
ventistů, která ho zaměstnává a díky které se tak 
může Vězeňské duchovenské péči věnovat naplno, 
a také svým kolegům, členům výkonného výboru, 
hlavnímu kaplanovi a účetnímu spolku za vzá-
jemnou spolupráci při šíření naděje ve věznicích. 
„Děkuji za vaši podporu, ale i kritické připomín-
ky, za společnou spolupráci, která mne ve službě 
inspiruje a povzbuzuje. Velmi si toho vážím. Naše 
služba je závislá na Boží pomoci a Hospodinově 
požehnání,“ řekl Pavel Zvolánek. 

Zajímavým vstupem na členské schůzi bylo vy-
právění dobrovolníka VDP, plukovníka na Gene-
rálním štábu Armády České republiky Karla Vávry 
o tom, jak prostřednictvím kazatele a dobrovolníka 
VDP Josefa Cepla uvěřil v Boha. Již osm let na-
vštěvuje odsouzené ve věznici na Borech v Plzni 
a zároveň je vedoucím skupiny církve adventistů  
v Rokycanech. Plukovník Vávra zdůraznil význam 
knižních evangelistů, kteří mu výrazně pomohli při 
jeho hledání a křesťanském formování.

Členové VDP pověřili vedení spolku, aby se  
zabývalo vydáním nového vězeňského zpěvníku. 
Přímo ze schůze si mohli odvézt literaturu z růz-
ných nakladatelství, jako je Česká biblická spo-
lečnost, Karmelitánské nakladatelství, Paulínky, 
Advent-Orion… Knihy slouží dobrovolníkům  
a kaplanům pro jejich službu odsouzeným a obvi-
něným v 35 českých věznicích.

Členskou schůzí, která byla ukončena závěreč-
nou modlitbou bývalého předsedy Ekumenické 
rady církví a synodního seniora ČCE, současného 
dobrovolníka ve věznici Pankrác, Joela Rumla, pro-
vázel místopředseda Otto Broch.

Pavel Zvolánek
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Ve středu 17. dubna se v modlitebně církve ad-
ventistů v Ostravě-Zábřehu sešlo velké množství 
lidí, protože se zde konalo rozloučení se sestrou Vě-
rou Veselou, která nás opustila po těžké nemoci ve 
středu 10. dubna ve věku nedožitých 82 let. 

Sestra Veselá se narodila 7. prosince roku 1937  
v Hradci Králové, v rodině kazatele církve adven-
tistů Josefa Kutého a Marie Kuté rozené Kimlerové. 
Později se přestěhovali do Poděbrad, kde získala 
základní vzdělání, ale také zákaz dalšího studia. 
Ekonomku po večerech vystudovala v Hradci. 

Poděbrady se však staly místem, kde se v roce 
1961 provdala za bratra Jiřího Veselého z Brna. 
V roce 1986 byli povoláni k práci na Boží vinici. 
Sloužili spolu na několika místech naší vlasti v řadě 
služebností. 

Na důchod se přestěhovali do podhůří Beskyd, 
kde ve Frenštátě pod Radhoštěm nalezli nejen 
krásnou přírodu, ale i hřejivou bratrskou lásku. 

Poslední údobí jejího života bylo spojeno s těžkou 
nemocí a utrpením, z kterého ji vysvobodilo Boží 
zavolání. Pevně věříme, že brzo uslyší i zavolání dru-
hé, které ji vzkřísí a vezme spolu se všemi věřícími 
vzhůru do nebeského království. Ti, kteří mají tako-
vou naději, nemusejí tesknit. Raději si připomeňme 
aspoň některé zážitky z cesty, kterou je vedl Pán, tak 
jak je vyprávěl její manžel bratr Jiří Veselý:

„Já jsem tenkrát měl za sebou roční vězení po 
neúspěšném zdolávání základní vojenské služby.  
V Brně probíhala právě Veletržní sobota a modliteb-
na na Střední praskala pod náporem mladých lidí. 
Konferenciér na pódiu ohlásil píseň, ale dostat se tam 
nebylo jen tak. Vymotat se z galerky, rychle po toči-
tých schodech dolů – a vtom se to stalo. Noha díven-
ky sklouzla, podpatek nevydržel nápor a ulomil se. 
Aby se vůbec udržela na nohou, ulítl i druhý. Místo 
lodiček to byly již tretry s hřebíky pod patou. Co teď? 
Konferenciér znovu oznamuje píseň, ale dívenka 
nezaváhá. Rychle se domlouvá s druhou, boty mění 
nohy a ona už stojí na pódiu a zpívá. Neučaroval mi 
tenkrát jen její soprán, ale především její pohotovost. 

Řekl jsem si: to je oprav-
du děvče do nepohody.

Pak to Pán Bůh zaří-
dil tak, že jsme se setká-
vali častěji. Vojáci mne 
povolali podruhé na 
vojnu a převeleli k od- 
loučenému praporu  
PTP – do Chlumce nad 
Cidlinou. Nejbližší sbor 
naší církve byl v Podě-
bradech, kam patřila i ona zpěvačka. Každou so-
botu jsem utíkal z kasáren a spolu s ostatními jsme 
se snažili zpestřovat pobožnosti. Věřte mi, že v ta-
kovémto bohulibém úsilí přerostlo přátelství rychle  
v lásku. V prosinci roku 1961, po mém návratu do 
civilu, jsme měli svatbu. V roce 1968 – během Praž-
ského jara – jsem byl povolán jako pomocný kazatel 
do Božího díla v Brně. Živě si dodnes vzpomínán 
na Věruščin příjezd do Brna. Nastěhovali jsme se  
i s dvěma chlapci k rodičům do jednopokojového by-
tu a já pracoval jako kontrolor hasicích přístrojů. To 
zaměstnání bylo velice málo placené, ale mělo veli-
kou výhodu – byl jsem pánem svého času a mohl se 
věnovat mládeži. Na uvítanou jsem vzal Věrušku 
na prohlídku Brna z věže katedrály na Petrově. By-
lo mrazivé únorové dopoledne. Vystoupali jsme do 
úplné špičky věže a okénkem jsme si prohlíželi okolí. 
Přestože vítr studil až do morku v kostech, prožíva-
li jsme zvláštní atmosféru. Cítili jsme se jako baroni  
z Nemanic, kteří si prohlížejí své panství. Uvědomo-
vali jsme si, že nás Pán Bůh povolává, abychom li-
dem v této krásné zemi přinesli zvěst o spasení v Ježíši 
Kristu. A ono se tak skutečně stalo. Zakrátko nás však 
přeložili do Ostravy. Měli jsme tenkrát již dva chlap-
ce, kteří měli jít po prázdninách do školy, a tak jsme 
získali dokonce třípokojový byt. Prostředí však nebylo 
nijak příjemné. Celá ulice i okolí bylo zasypáváno po-
pílkem z Karolíny, tato oblast byla určená k demolici.

Sbory, které jsem dostal na starost – Ostrava-Pří-
voz a Bohumín – byly tenkrát silně napadeny učením  

vzpomínkové rozloučení s věrou veselou
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Kubovců. Nic takového jsem do té doby neznal, a tak 
jsem musel s nimi diskutovat, abych se dopátral jádra 
rozporu. Vracíval jsem se mnohdy nad ránem s hla-
vou plnou otazníků. Nebýt Věrušky, tak by kluci vy-
růstali jako dřevo v lese. Například si šli hrát ven s ko-
loběžkou, ale vrátili se bez ní. Jindy si naopak přinesli 
domů něco navíc – pár pěkných modřin od pěstí. Byla 
to sice tvrdá, ale do budoucna velmi prospěšná škola.

Pak nás přeložili do Olomouce, kde začínala stav-
ba nové modlitebny. Na vysvětlenou – úřady nám 
povolily postavit si za zabavenou modlitebnu Na Ši-
beníku na naše náklady novou modlitebnu, a to na 
úplné periferii města. A opět nebyl žádný čas věnovat 
se dětem. Zajišťování stavby, shánění materiálu atd. 
Chci vzpomenout dva zážitky z té doby:

Martin si ze školy hned první den přivedl domů 
kamaráda. Měli jsme z toho radost, že se aspoň rych-
leji zařadí mezi ostatní. Chlapec působil velmi dob-
rým dojmem, mluvil spisovně a slušně, byl pozorný –  
co si víc přát. Na třídní schůzce se však manželka 
dověděla, že Martin má řadu neomluvených hodin. 
Ukázalo se, že onoho slušného chlapce táhne víc 
než škola řeka Bystřička a do svého eldoráda zatáhl  
i Martina. Místo Bystřičky chodili pak kluci přímo ze 
školy na stavbu. Mám dojem, že z těch tři a půl let 
strávených v Olomouci si chlapci odnesli jedny z nej-
hezčích vzpomínek na jejich dětství.

Ta následující vzpomínka je svědectvím o Boží 
ochraně všech prostých amatérů, brigádníků, kteří 
pracovali na stavbě. Brigádníci chodili na stavbu rov-
nou z práce, a tak bylo třeba je také nakrmit. Každý 
den měla některá sestra na starost navařit oběd. Ten 
den vařila právě moje žena. Vše bylo připraveno  
a ona svolávala všechny k jídlu. Procházela stav-
bou právě ve chvíli, kdy jeden bratr přihazoval do 
míchačky lopatu písku. Lopata se zachytla za žebro 
míchačky, opsala s bubnem celé kolo a s prudkostí vy-
létla z míchačky. Násada lopaty zasáhla nic netušící 
Věrušku do hlavy, do spánku. Na krátkou chvíli ztra-
tila vědomí, ale zakrátko se jí vědomí zase vrátilo. Byl 
z toho otřes mozku, ale díky Bohu bez následků.

Jen co stavba skončila, ani jsme si nestačili pro-
hlédnout město a okolí, kde jsme bydleli, a byla tu 
konference a volby činovníků do Moravskoslezského 
sdružení.

Tomu však předcházela jedna událost: Dvě naše 
děvčata ze sboru se dostala na zdravotní školu, což 
předtím nikdy nebylo. Tenkrát již sobota nebyla pra-
covním dnem, ale právě na soboty byly plánovány 
různé dobrovolně povinné brigády. Jejich třídní uči-
telka měla k žačkám prvního ročníku procítěný pro-
jev o tom, že k ní mohou přijít s každým problémem 
jako za mámou a jistě se najde dobré řešení. Děvčata 
uvěřila a soudružce učitelce se svěřila se svým problé-
mem, že nemohou přijít na brigádu, protože chtějí 
respektovat Boží přikázání. Reakce paní učitelky byla  
v naprostém rozporu s jejím slibem, který předtím 
dala. Jejich třídní byla totiž předsedkyní KSČ na ško-
le a také i na krajském UV KSČ. Nesmírně se rozčíli-
la, jak se vůbec mohla děvčata dostat na školu, a když 
vyšlo najevo, že táta jedné z nich je dokonce hospodá-
řem církve, nastalo zemětřesení a bratr Šimek musel 
vypadnout. Jeho náhradníkem jsem byl zvolen já.

A opět jsem byl na štíru s volným časem. Musel 
jsem zvládnout účetnictví tak dobře, abych nejenom 
nedělal chyby, ale abych byl schopen je i u druhých 
najít. Věrušce by možná účetnictví bylo docela milé, 
ale na ni připadla ta těžší role, péče o rodinu a vý-
chova kluků. Z Olomouce jsme si totiž přivezli ještě 
jednoho kloučka, Radka.

Ještě jsem ani neobjel všechny sbory – a už tu by-
la zase stavba. Modlitebnu v Ostravě-Zábřehu, kam 
jsme se po Šimkových nastěhovali, čekala přístavba 
nové modlitebny a generální oprava budovy staré. 
Až na to, že jsme měli písek i v posteli a ve skříních, se 
mne celá stavba ani tak moc netýkala, byl jsem stále 
na cestách. S volným časem jsem však byl opět na ští-
ru, a tak všechna péče o rodinu ležela jen na Věrušce. 
Zvládala to úžasně, i když kromě našich kluků mu-
sela pečovat i o jejich kamarády, které si oni přiváděli 
domů. Dělala mámu všem.

Žít na stavbě také nebyl žádný med. Nebyl to 
jenom písek, o kterém jsem se zmiňoval, ono šlo  
i o potřebný pořádek. Na stavbě pracovali jen brigád-
níci, a když padla, většina jich nechala nářadí tam, 
kde byli, a šlo se domů. Někdo musel proto nářadí 
posbírat, umýt a uložit, aby bylo druhý den k dispo-
zici. Věruška zvládala prostory ještě i uklidit, a když 
nebyl přítomen stavbyvedoucí, tak dokázala rozdělit 
i práci a otipovat, kdo na co bude stačit.
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Rovněž stavby jednou skončily a nastal normální 
život. Věruščina starost a péče však přetrvávala. Byla 
mojí věrnou průvodkyní ve všech funkcích a služeb-
nostech, které jsem zastával. Vytvářela pro mne lás-
kyplné zázemí i s kompletním servisem. Nikdy jsem 
se nemusel starat, jestli budu mít na sobotu čistou 
košili či spodní prádlo. Dělala však daleko víc. By-
la mi přísným kritikem, ale i laskavým zastáncem  
a těšitelem. Její ženský instinkt vyvažoval můj koli-
krát zjednodušený chlapský pohled.

Ani odchod do důchodu na způsobu života mé ženy 
mnoho nezměnil. Opět jí velice záleželo na těch dru-
hých. Nebyla to jen vnoučata, jejich prospěch a zdra-
ví, ale velmi jí záleželo na dobrých vztazích ke sna-
chám. Uměla si jich vážit, ocenit je a pochválit. Také 
sborové společenství jí bylo stále svaté. Ve všech svých 
modlitbách pamatovala vždy na ty, kteří se ocitli v ne-
bezpečí sklouznutí do světa. Vždy znovu se je snažila 
nějakým způsobem znovu přitáhnout k Pánu Ježíši.

Znovu ji vidím, jak s láskou peče chlebíček k pa-
mátce Večeře Páně, jak rozlévá víno do kalíšků  
a zdobí stůl. Až poslední památku již nepřipravo-
vala ona. Těžká nádorová nemoc ji svými bolestmi 
vzala elán i sílu k službě. Syn a snacha si ji odvezli 
do Prahy v dobré naději, že jí tu budou moci pomo-
ci. Když ne odstranit, pak aspoň zmírnit její bolesti.  
Přes veškerou vzornou a laskavou péči nemoc po-
kračovala rychleji než léčba. V úterý pod vlivem 
morfia prospala téměř celý den, ale probudila se 
do velkých bolestí, které ji již neopustily. Seděl jsem 
vedle ní, držel ji za ruku a ona po dlouhém sténání 
ve 2 hodiny 45 minut vydechla naposled. Pán ukon-
čil její trápení.

Některým z vás se může zdát, že je nevhodné tak-
to vychvalovat svoji ženu, ale já vám povím: Kdyby 
aspoň část toho, co jsem zde říkal, byla nadsázka, 
nescházela by mi nyní tolik. Myslím, že pravý opak je 
pravdou. Jestli chválím ji, pak ta chvála patří přede-
vším také našemu Pánu; on jí tuto laskavou péči vlo-
žil do srdce a ona byla jeho poslušným nástrojem.

Snad poslední zkušenost našeho vzpomínání: Ještě 
jako puberťák jsem se často modlil za svoji budoucí 
manželku. V těch letech musí člověk dělat spousty 
důležitých rozhodnutí, ale žádné z nich jsem nebral 
tak vážně jako volbu budoucí manželky. Ve vězení si 

vězni dlouho do noci vyprávěli své životní příběhy. 
Vyprávěli o zklamáních a zradě od těch nejbližších  
a hlavně o tom, jak hluboce ovlivňují ženy svého 
partnera. Já jsem ležel pod stropem na železné posteli 
a v duchu se ujišťoval, že děvčata ze sboru přece ta-
ková nejsou, ale raději jsem se o to víc modlil.

Nyní s odstupem času, po 58. letech společného 
života, musím konstatovat, že Pán naplnil vrcho-
vatě mé prosby a má očekávání ještě daleko předčil. 
Nestydím se konstatovat, že Věruška byla pro mne 
jeho úžasným darem. Pane Ježíši, přijmi za ni můj 
upřímný dík!“

Vyprávění zpracoval Aleš Veselý

INZERCE

Dovolená v Krkonoších. Nabízím pronájem bytu 1+1 
ve Špindlerově Mlýně za 200–300 Kč/os. a noc. Vhodné  
k rekreaci pro jednu až tři osoby. Bližší informace na tel.:  
737 303 796.

CZ190501

Typ na dovolenku – Vysoké Tatry, Kežmarok
pre kresťanské rodiny, zbor, mládež…

Ubytovanie v novom penzióne „vilKa-1“ v 3-lôžkových iz-
bách so sociálnym zariadením, balkónom, TV, Wi-Fi, prí-
padne detskou postieľkou.
K dispozícii: – moderne vybavená veľká kuchyňa s jedálňou,
 – spoločenská miestnosť s krbom,
 – záhradné posedenie pri grile,
 – detské ihrisko, pingpong, stolný futbal,
 – sauna za príplatok,
 – parkovanie v areáli.
Možnosti: 4 národné parky, cyklotrasy, lyžiarske trate, 

termálne kúpaliská, historické pamiatky v Kež-
marku a okolí

Kapacita: 18 osôb 
Kontakt: +421 907 475408, +421 905 349465
 e-mail: vilka1kezmarok@gmail.com
GPS: N 49.13618o E 20.43811o
Adresa: Kláštorná 1, Kežmarok, Slovakia
Ceny na rok 2019:
do 2 nocí vrátane: od 3 nocí sa celková cena znižuje: 
30,-€ / izba obsadená 3 os. 27,- € / izba obsadená 3 os.
24,- € / izba obsadená 2 os. 22, - € / izba obsadená 2 os.
14,- € / izba obsadená 1 os. 12,- € / izba obsadená 1 os. 
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Kdyby v naší zemi nefungovala dobrovolnická 
centra zřízená humanitární organizací ADRA, ni-
kdy bychom nedokázali tolik spolupracovat s ostat-
ními institucemi, nebyli bychom schopni pomáhat 
tak velkému množství lidí, nezapojili bychom do 
pomoci tolik ochotných dárců i dobrovolníků ze 
všech společenských vrstev a věkových kategorií, 
nenavázali bychom tolik přátelství… 

Díky profesionálně vedeným dobrovolnickým 
centrům jsme se stali nepostradatelnou součástí spo-
lečnosti, a to nejen u cílových skupin (tzn. u nemoc-
ných, u sociálně vyloučených osob, u lidí s postiže-
ním, u seniorů, dětí…), ale také u rozhodovacích 
procesů v rámci komunitních plánů jednotlivých 
měst. Předsudky, které lidé mohli vůči církvi mít, se 
rozplývají na základě praktické pomoci a konkrét-
ních činů lásky. Dobrovolnická centra tak naplňují 
nejen své vlastní poslání „propojovat svět lidí, kteří 
chtějí pomáhat, se světem lidí, kteří pomoc potře-
bují“, ale současně naplňují také poslání Ježíšových  
následovníků „být solí a světlem tomuto světu“.

V patnácti dobrovolnických centrech v České re-
publice se do pomoci ročně zapojí přes 2 500 dobro-
volníků. Věnují potřebným lidem téměř 80 000 ho- 
din svého času a vypraví se na 40 000 návštěv do 
více než 160 sociálních, zdravotnických a dalších 
zařízení. Desítky firem, stovky dárců a řada institu-
cí i slavných osobností se podle svých možností na 
této pomoci podílejí. Sbory zajišťují dobrovolnic-
kým centrům zázemí, modlitební podporu a samy 
ožívají přípravou jednotlivých dobrovolnických 
programů. Ty jsou velmi pestré a mění se podle po-
třeb v komunitě, podle přílivu a odlivu dobrovol-
níků, podle aktuálních finančních možností centra  
a podle míry zapojení členů sboru a jejich duchov-
ních obdarování.

Podívejte se na příklady této služby. Představíme 
vám jednotlivá dobrovolnická centra (dále jen DC) 

a aktuální malinké střípky z bohaté palety jejich 
činnosti:

DC Brno
V brněnské Galerii Vaňkovka například dobro-

volnické centrum připravilo pro veřejnost výstavu 
černobílých fotografií pod názvem „Propojeni“ za-
chycující dobrovolníky a jejich činnost. Zdůrazňu-
jí tak důležitost vzájemného respektu mezi lidmi, 
zájmu, potřebu blízkosti a laskavosti. Nebo se na 
jejich stránkách můžete začíst do Zápisů dobrovol-
níka Kuby, chlapce upoutaného na invalidní vozík, 
který navštěvuje starou paní v Domově pro seniory. 
Humorně popisuje svou cestu k dobrovolnictví, a jak 
po pochvale a uznání jednoho ze zaměstnanců píše: 
„Měl jsem na chvilku pocit, že příště bych dokázal na 
ten Svatej kopeček vyjít i po svých.“ 

DC Břeclav 
Břeclavské DC nedávno navštívila ministryně 

Ministerstva práce a sociálních věcí, paní Jana Ma-
láčová. Dobrovolníkům vyjádřila svůj obdiv i dík. 

Naše nejmladší DC roste, připravilo další školení 
pro nové dobrovolníky a s rozvojem své činnosti 
pro seniory a osoby s postižením také přijalo posilu 
pro další cílovou skupinu – děti a mládež – koordi-
nátorku Adélu Mrázovou. 

DC Česká Lípa 
Toto DC kromě dobrovolnické činnosti v so-

ciálních a zdravotních zařízeních zřídilo také  
Informační centrum pro rodiny ve finanční tísni  
a Centrum pro integraci cizinců. Realizuje bez-
platné kurzy českého jazyka a sociální a právní  
poradenství pro cizince.

 DC České Budějovice
Mimo jiné zde například připravují druhý roč-

ník ADRA běhu, jehož výtěžek by měl sloužit na 

aktuality z aDry česká republika

Naše dobrovolnická centra 
„Velké příležitosti, jak pomoci ostatním, přicházejí zřídka, ale ty malé nás obklopují každý den.“ (Sally Koch)
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zdravotní výlohy Damiánka a Tadeáška, tříletá 
dvojčata s těžkým zdravotním hendikepem. Pro 
všechny je ohromující zájem veřejnosti podílet se 
nejen na samotném benefičním běhu, ale také na 
jeho nemalých organizačních přípravách, a ochota 
spojovat své jméno, případně jméno své firmy, prá-
vě s Adrou a její činností.

 DC Frýdek-Místek, Třinec a Nový Jičín 
V tomto centru jsme se rozhodli vyzdvihnout 

přípravu letního tábora pro děti od 8 do 12 let ve 
spolupráci s Klubem Pathfinder. 

K tradičním činnostem patří ale také třeba hole-
ní a stříhání lidí bez domova.

DC Havířov
Havířovské DC ve spolupráci s dětmi z mateř-

ské školy vítalo jaro v domově seniorů osazováním 
truhlíků květinami. 

Truhlíky darovalo OBI Havířov. Firma Grade  
Medical, s.r.o., která vyrábí zdravotnický materiál, 
darovala DC Havířov několik tisíc náplastí do ne-
mocnic na Ukrajině; podobně jako Tesco Havířov, 
které darovalo hygienické a drogistické zboží. Zá-
kladem takové spolupráce je absolutní důvěra ve 
správné a poctivé využití těchto darů.

Unikátní projekt Taneční s úsměvem, připravený 
pro kluky a holky s autizmem a pro děti z dětských 
domovů, připravilo DC Havířov spolu s taneč-
ním mistrem Zdeňkem Chlopčíkem a jeho paní.  
A když už jsme u známých osobností, „zpívající 
právník“ v dubnu odehrál v Havířově hodinový 
koncert pro dobrovolníky s názvem Jahelka pro 
Adru.

V Havířově, v Karviné a Orlové také můžete vi-
dět na silnicích zajímavé autobusy s polepy Adry  
a dobrovolnictví. Je třeba získávat nové dobrovol-
níky, protože dobrovolníků není nikdy dost.

DC Chomutov 
Mobilní bazárek – to je nápad! Tak ten můžete 

potkat v okolí Chomutova. Najdete v něm obuv, 
hračky, oblečení a třeba i školní potřeby. DC v Cho-
mutově je ale také pravidelným účastníkem a spo-
lupořadatelem každoročního DobroFestu a pro zá-
jemce organizuje DobroKlub – zájemci se mohou  

zapojit do vzdělávacích interaktivních workshopů 
a především zde lidé mohou být spolu. 

DC Liberec 
DC Liberec realizuje podobně jako ostatní cen-

tra svou činnost i v jiných městech, nejen v místě 
svého sídla. A tak například v Turnově zapojuje 
dobrovolníky do činnosti ve dvou charitativních 
obchůdcích, úzce spolupracuje s místními úřady 
a vysílá dobrovolníky do domácností ke starým  
a nemocným lidem. 

Ve spolupráci s prodejnou Billa také například 
připravili pro děti v galerii státního zámku Sychrov 
představení amatérského muzikálového souboru 
Gabriel. Jeho členové se stejně jako ostatní partneři 
této akce vzdali svého honoráře ve prospěch Adry, 
protože věří, že tyto prostředky budou využity tím 
nejlepším způsobem.

V Liberci, v kostele, v němž se scházejí členové 
naší církve, pořádá DC jedinečný swap – lidé jsou 
zváni, aby přišli směňovat své nepotřebné věci za 
jiné, které potřebují. Akci pořádají dobrovolníci  
z DC, a jak je zřejmé, nejde jen o věci – jde o na-
vázání kontaktů a přátelství, o způsob, jak se dostat 
do povědomí společnosti a jak být její aktivní a vý-
znamnou součástí. 

DC Ostrava 
O činnosti tohoto DC jsme psali v minulém čís-

le. Za zmínku však stojí, že slavnostního večera při 
příležitosti 10. výročí tohoto centra se zúčastnil ta-
ké náměstek primátora Zbyněk Pražák. Spolupráce 
s představiteli města je v dobrovolnictví význam-
ným prvkem, díky němuž můžeme naši službu 
mnohem více rozvinout. 

DC Plzeň 
Budete-li se chtít stát dobrovolníkem v tomto 

centru, můžete si zvolit mezi službou u seniorů 
v Plzni či Klatovech anebo můžete vést některý  
z kroužků přímo v KVK Centru, což jsou prostory 
našeho sboru.

DC Praha 
Dobrovolníci z DC Praha připravili pro pacien-

ty Nemocnice na Františku tvoření jarní výzdoby. 
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Krásný nápad, jak i do nemocničních prostor přinést trochu slunce a barev 
jara. O zážitcích dobrovolníků z Prahy byste se mohli dovědět i ve vysílání 
Radiožurnálu a zapojit se do činnosti můžete jak u starých lidí, tak u dětí 
v dětském domově. 

DC Příbram
DC Příbram realizuje specifický program pod názvem „Kamarád hledá 

kamaráda“. Jde o doučování dětí, přípravu do školy a motivační hry pro 
děti ze sociálně slabších rodin. Dobrovolníci přicházejí z řad studentů,  
a i když by podobnou činnost mohli jinde vykonávat za peníze, jsou ochot-
ni pomáhat těmto dětem zdarma. 

DC Valašské Meziříčí 
Chceme-li vybrat jen střípek z činnosti tohoto DC, pak by to mohl být 

např. projekt „Jedeme v tom společně“. Během dvou měsíců šlapou senio-
ři v Domově pro seniory na rotopedech a motomedech tak, aby pomyslně 
ujeli cestu z Pradědu až do Splitu, což je 2 000 km. Motivace k radosti z po-
hybu má svůj velký význam – o tom není pochyb. 

A pokud jde o DC Val-Mez, neodmyslitelně k němu patří mj. také stu-
dentské ADRA brigády a ADRA klub zdraví.

DC Zlín
DC Zlín stále přijímá nové a nové dobrovolníky – vysílá je totiž do  

15 zařízení nejen ve Zlíně, ale také v celém širokém okolí. 

DC Znojmo 
Ve Znojmě bychom neměli opomenout patrona tohoto DC. Je jím herec 

Miroslav Hrabě a je třeba říci, že nejde o spekulativní zvýšení popularity 
na jedné či druhé straně, to skutečně ne. Kromě vzniklého přátelství na 
obou stranách je třeba zdůraznit, že tento člověk si je velmi dobře vědom 
vlivu, jaký na společnost má. Právě jeho služba spočívá ve spojení s dobro-
volnictvím, s šířením pozitivních hodnot mezi lidmi a upozorňováním na 
potřebu pomoci slabším. 

DC Znojmo realizuje specifický program „Pět P“, což je sociálně preven-
tivní volnočasový program pro děti postavený na principu dobrovolného 
vztahu mezi jedním dítětem a jedním dospělým dobrovolníkem. Program 
nabízí pomoc, podporu, přátelství, péči a prevenci. 

Další spolupracující organizací je Výcvikové canisterapeutické sdruže-
ní Hafìk, z. ú., a díky této spolupráci se například i děti ze sobotní školky 
seznámily s brabantíkem Agátkou a učily se o tom, jak pes může pomáhat 
těm, kteří jsou osamělí. 

Jiná fenka, Eliška, přivedla na svět osm štěňátek, a protože všechna  
štěňátka jsou po mamince společenská a chápou význam dobrovolnické 
služby, jsou příkladem úžasné dobrovolnické práce. Tam, kde by jinak byl 
smutek, přináší radost a povzbuzení.

Rekondiční a výukové 
pobyty

zdravého životního stylu NEWSTART

Pohodlné ubytování (v jedno-, dvou-, 
tří- a čtyřlůžkových pokojích),  

výborná vegetariánská strava, masáže,  
rehabilitační cvičení na páteř,  

škola vaření,  
přednášky z oblasti zdravé výživy  

a životního stylu,  
vyšetření a konzultace,  

kurz Nordic Walking,  
možnost sportovního vyžití,  

program pro děti (v létě),  
společné zpívání, společné procházky,  

duchovní rozměr  
a příjemná atmosféra.

1) Resort Beskydy, Visalaje, Beskydy
Termín: 26. května – 2. června

Cena týdenního pobytu: 6 250 Kč

2) Hotel Kodrea, Nové Hutě, Šumava
Termín: 30. června – 7. července  

Cena týdenního pobytu: 5 950 Kč

3) Hotel Andromeda, Ramzová, 
Jeseníky

Termín: 18.–25. srpna
Cena týdenního pobytu: 6 250 Kč

4) Penzion Hájenka, Rezek, 
Krkonoše 

Termín: 22.–29. září
Cena týdenního pobytu: 5 950 Kč

U všech pobytů pro děti výrazné slevy,  
děti do 3 let zdarma.  

Pro absolventy sleva 10 %.  
Pozvěte své přátele a známé!

Informace a přihlášky:

Robert Žižka, Prameny zdraví, z. s.
Roztocká 5/44, 160 00 Praha 6 – Sedlec

mobil: +420 737 303 796,  
tel.: +420 226 886 861

e–mail: newstart@pramenyzdravi.cz
www.pramenyzdravi.cz

Nabídka sborové dovolené ve stylu 
NEWSTART,  

cena podle dohody –  
v závislosti na požadovaných službách  

a místě konání akce.
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Klub pathfinder

Tradicí již více než deset let je v Klubu 
Pathfinder, v oblasti Bobří stezka, dvou-
denní akce nazvaná „JARNÍ TÁNÍ“. Ne-
daleko Zlína, na Žlutavách, vždy, když se 
láme zima v jaro, se zde setkávají pathfin-
deři z celé Zlínské oblasti. 

Stejně jako tomu bylo i v minulosti, se 
v sobotní ráno do místní sokolovny sjíž-
dějí děti v doprovodu svých dospělých 
vedoucích. Spolu s dalšími hosty úvodním songser-
visem oslavují Boha mezi námi. 

V dalším programu samozřejmě nechybí ani 
tradiční sobotní školky, které mají své tematické  
zaměření. Nejenže se zde seznamují ti, kteří se třeba 
dosud neznali, ale společně zaměstnávají i své ruce, 
mysl a tvořivého ducha. 

Letošním nosným tématem je příběh o milo-
srdném Samařanu. Aktualizace ve skupinách byly 
motivující, mnohdy i hodně veselé. Například když  
v jedné ze skupinek budoucí fyzioterapeutka Helča 
předváděla „tejpy“. Mnohé z dětí si následně tejpy 
aplikovaly i na neobvyklá místa a samozřejmě tím 
vyloudily u přihlížejících úsměvy na tvářích. Inu 
děti…

Kázáním nás oslovil Pavel Horák mladší – bylo  
samozřejmě zaměřeno „samaritánsky“. 

Obědový čas byl také tradiční – polévka, chléb  
a něco na dojedení… 

Odpolední sluníčko nás pak svými hřejivými 
paprsky pozvalo k „bojové“ hře, kterou tvůrci dů-
vtipně rozložili jak v samém středu místní obce, tak  
i po krásách okolí. A protože sluníčko teplem nešet-
řilo, nikomu se do cíle moc spěchat nechtělo. 

Všem vyhládlo, takže malá svačinka skuteč-
ně „bodla“. A aby se pořád jen neposlouchalo, 
tak se v čase do večeře diskutovalo na téma soli-
darita, milosrdenství a ochota k pomoci. Zjistili 
jsme, že dnešní děti, i když je lidé okolo moc vážně  

neberou, si dobře všímají toho, jak se my dospělí  
v těchto oblastech chováme. 

Večeře a společné ukončení soboty ukázaly, že nás 
v den sobotní bylo dohromady více než 80. 

Večerní hry rozezvučely zdi místní sokolovny. 
Měly děti nejen zabavit, ale také je i patřičně „uta-
hat“. Snad se to podařilo; po večerní pohádce na 
dobrou noc sokolovna brzy utichla…

Ranní probuzení, vzhledem k posunu času o ho- 
dinu dříve, provázela rozcvička. Po jitřence a snídani 
šupem k nedělním hrám. Letos poprvé se nesoupe-
řilo mezi oddíly. Vyzkoušeli jsme rozdělení do sku-
pin podle věku. Takže mezi sebou „závodily“ týmy 
věkově nefér. „Malí“ proti „větším“ a „největším“. 
Samozřejmě že bodově se výsledky vždy podle věku 
zohledňovaly, ale přece… Nakonec se to ale ukázalo 
jako dobře motivující. „Malí“ se nechtěli nechat vět-
šími zahanbit, „velcí“ zase nechtěli prohrát s „malý-
mi“, a tak z toho bylo nakonec pěkné drama. 

A vítězové? Těmi jsme byli přece my všichni. Kaž-
dý dal do boje vše, co uměl a mohl. Proto si i kaž-
dý zasloužil stejný kousek dortu, který byl původně 
upečen pro vítěze. A tak myslím, že letošní „JARNÍ  
TÁNÍ“ se nejen vydařilo, ale v duchu příběhu milo-
srdného Samařana nás sblížilo. A to už stojí za to, ne?

Doufáme, že i příští rok, až v přírodě zaslechneme 
nově zpívat ptáčky jarní melodie, dostaneme opět 
pozvání na žlutavské „JARNÍ TÁNÍ“. Přijeďte taky!

Reportáž z vítání jara zpracoval Petr Matula

Klub Pathfinder
JARNÍ TÁNÍ 2019
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Klub pathfinder

Po měsících 
příprav a plá-
nov án í  d ne  
2. února 2018 
oficiálně začal 

druhý běh školy PTD Pathfinder (škola Pošli To 
Dál Pathfinder). Byl to pro nás všechny velký krok 
důvěry v Boží vedení. Vizi jsme měli, touhu také, 
a když jsme uviděli obrovský zájem jak ze strany 
rodičů, tak i ze strany dětí, mohl se druhý běh stát 
realitou.

Přihlásilo se nám celkem 44 účastníků (děti ve 
věku 13–15 let), kteří byli rozděleni do sedmi sku-
pinek, vždy s jedním dospělým vedoucím. Dále zde 
působilo 5 lidí v úžasném kuchařském týmu a 5 lidí 
v týmu realizačním. To pak, když jsme se všichni 
sešli, byl krásný, početný sbor.

Cílem PTD Pathfinder je nabídnout účastníkům 
v jejich důležitém životním období příležitosti  
k poznávání sebe sama, k hledání odpovědí na růz-
né životní otázky; připravit podmínky k prožívání 
dobrodružství, objevování Boží cesty v jejich živo-
tě, možnosti smát se a radovat s kamarády. A také 
nabídnout rady, jak být užitečný pro druhé. 

K naplnění těchto cílů máme časový prostor šesti 
víkendových akcí, které probíhají v období nece-
lých dvou let.

V únoru 2018 jsme se poprvé sešli na Prostřední 
Bečvě. Toto setkání mělo nosné téma „BŮH“. By-
lo zaměřeno na vzájemné seznámení, přemýšlení 
nad vírou a světem kolem nás. V zajímavém testu 
měly děti možnost poznat svůj temperament –  
jeho silné i slabší stránky. A nemohu také opo-
menout tematické hry a noční bojovku, která na 
žádné akci Pathfinderu nesmí chybět. Je to totiž 
příležitost, při které si všichni (a to nejen děti, ale 
i my dospělí) můžeme prověřit svou bystrost, od-
vahu a vědomosti ruku v ruce s dobrodružným 
počasím…

Druhé setkání s nosným tématem „BIBLE“ pro-
běhlo v dubnu 2018 v modlitebně sboru v Mohel-
nici, kde jsme prožili víkend plný dobrodružství. 

Přednášky o knize knih – Bibli – nás s ní blíže 
seznámily. Zajímavé příběhy spojené s Biblí pak 
ožily díky fotoseriálům, které jednotlivé skupinky 
nafotily. A jako přínos pro osobní život se účast-
níci mohli seznámit s tím, jak je možné upravovat 
životní návyky.

Třetí setkání na téma „ČLOVĚK“ proběhlo v září 
na Hluchové. Byla to chata hluboko v horách, kde 
nás nerušil žádný mobilní signál. A v tomto tichém 
prostředí jsme přemýšleli nad hříchem a jeho vli-
vem na člověka. Představili jsme si, jak nás oslabuje 
a jak ho vidí Bůh. Další klíčová témata byla o závis-
lostech, jako jsou kouření a drogy, alkohol, gamb-
ling a virtuální realita (závislost na hraní počítačo-
vých her); také vztahy, sexualita a pornografie. Bylo 
vidět, jak otázky, které jsme otevírali, jsou pro děti 
tohoto věku aktuální. Účastníci vytvořili skvělou 
partu, která „táhla za jeden provaz“.

Čtvrtým setkáním, konaném v Ostravě ve Stře-
disku volného času, jsme vkročili do druhé polo-
viny 2. běhu. Nosným tématem byl „JEŽÍŠ“. Inspi-
rovali jsme se osobností Ježíše – jeho životem, tím, 
co pro nás udělal a co pro nás znamená jeho oběť 
na kříži. Mimo jiné jsme také zhlédli část filmu 
„Ježíš podle Matouše“, která zobrazovala jeho ces-
tu k ukřižování. Podtématem byly životní hodnoty  
a jako velmi praktická se ukázala být zejména  
přednáška „Hodnoty při výběru partnera“.

Páté setkání proběhlo ve Skautském domě v Olo-
mouci, kde nosným tématem byla „NADĚJE“. Pře-
mýšleli jsme nad „spravedlností“ a její cenou, nad 
„milostí“ a její hodnotou. Účastníci se seznámili 
s biblickou svatyní a službou v ní. V rámci jedné  
z aktivit si děti svatyni ve skupinkách přímo vy-
ráběly. Na programu byly různé aktivity – hry 
spojené s tímto tématem. Závěrem pak došlo  
i na praktické téma: „Etická rozhodování“. V ži-
votě přicházejí situace a rozhodování, která často 
nejsou „černobílá“, jednoduchá a jasná; tedy evi-
dentně dobrá či špatná. Mohou se lišit případ od 
případu a není snadné se vždy správně rozhod-
nout. Nakonec musím ještě zmínit jeden střípek  

Pošli to dál Pathfinder – druhý běh



v mozaice příjemných zážitků, a to je 
umění kuchařského týmu. Při každém 
setkání se zvedá „laťka“ extra výborné-
ho jídla.

Druhý běh se blížil do finále a v červ-
nu nás čekalo závěrečné setkání v krásné 
přírodě. Na programu bylo téma „PO-
SLÁNÍ“.

Při pohledu zpět je dodnes naše srdce 
plné vděčnosti a radosti. Děkujeme Bo-
hu za tyto příležitosti a požehnání, kte-
rých jsme mohli být svědky. Rodičům 
děkujeme za podporu a jejich modlitby.  

Poděkování patří také všem, kdo se zapojili 
do organizace; za čas a energii, kterou do toho 
vkládají. Je úžasné být součástí tohoto dobro-
družství zvěstování evangelia mladým. 

Jdeme tedy s pokorou dál. Modlíme se 
o to, aby Bůh i dále vedl účastníky PTD  
a dotýkal se jejich srdcí tak, jak tomu bylo při 
našich setkáváních. 

A pokud se k těmto modlitbám připojíte  
i vy, budeme vám velmi vděčni.

Za celý „PTD Pathfinder tým“  
Kamil Majer



Oddiel Fatra B. B. organizoval pre deti 
 z Klubu Pathfinder a ich kamarátov jarný tá-
bor s názvom „ÚSMEV“. 

Konal sa v krásnom prostredí na chate Ráz-
diel vo Štiavnických vrchoch. Bolo nás tam  
35 detí a 12 vedúcich, hlavným vedúcim bol 
František Turóci. Počasie bolo striedavé, aj 
slnko, aj dážď. Nám to však nevadilo. Spali 
sme v chatkách. Varili si sami – mladí pomoc-
níci pod dohľadom Turóciovcov.

Prečo názov „Úsmev“? Lebo úsmev je 
niečo úžasné a nie všetci ho môžu prežívať  
naplno. Do programu sme zaradili workshopy 
tak, aby sa čo najviac mohol prejaviť úsmev –  

v hrách, bojovkách a v nemalej miere aj na ranných zamysleniach. Kedy budeme mať na tvárach obrov-
ský, šťastný, skutočný ÚSMEV? Bude to vtedy, keď príde Pán Ježiš. 

Na programe bola hlavne orientácia v teré-
ne – buzola. Na túto aktivitu bola vytvorená 
celotáborová hra, kde družiny zbierali útržky 
mapy v počte 30 ks, ktoré mohli získať za účasť 
na aktivitách, ako sú workshopy, rozcvička, 
upratanie izby. Potom podľa poskladanej mapy  
a nájdenia miesta na nej museli zamerať azimut 
a hľadať indíciu, kde bola ďalšia tajnička – a za-
se zameranie azimutu, aby našli poklad. 

Ďalšou časťou programu bolo poznávanie 
prírody. To sa dialo pomocou hry, ktorá bola 
každý deň v prírode, kde sa deti na stanovis-
kách učili poznávať stromy a zvieratá. 

Došlo aj na šport a fyzickú zdatnosť – túto 
aktivitu sme mali na workshope práca s lukom, 

v hrách a tiež na rozcvičke, kde sme sa sústre-
dili na beh.

Tábor sme prežívali ozaj radostne, lebo 
všetci sa tešili a bolo to vidno na výrazoch 
tvárí. Usmievala sa tiež skupina detí, ktoré 
vyhrali táborovú hru a získali kvalitnú čelov-
ku podľa vlastného výberu. 

Prežili sme kúsok neba na zemi v krásnej 
prírode bez rušivých momentov sveta. A na-
koniec môžeme len povedať: Príď, Pane, a vy-
čar nám úsmev, ktorý už nikdy nezmizne.

Tábor sa skončil, no pred nami sú ďalšie 
akcie, na ktoré sa tešíme. 

Fero – Petrolej

Jarný tábor oddielu Klubu Pathfinder  
„FATRA“ Banská Bystrica

3. 3. 2019 – 8. 3. 2019


